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Novi izzivi
Sem pred novim izzivom! Tega

še nisem počela – pisala uvodnik!
Ampak vsaka stvar je enkrat
prvič! Torej na delo.

Delo Slovenske ljudske stranke
spremljam že mnogo let, kar
nekaj predsednikov sem že
“skusila” na lastni koži.

Z zaskrbljenostjo sem
spremljala odločitev organov
stranke, da se izpelje predčasni
izredni volilni kongres. To je za stranko pomenil nov izziv. Z vašo
odločitvijo so roki za izvedbo kongresa  začeli teči. Aktivnosti na
terenu so se stopnjevale, ne samo do 27. oktobra, ko se je zaključil
kandidacijski postopek, temveč vse do 15. novembra do 19. ure, ko
smo dokazali, da smo dorasli izzivu. Zadovoljni so bili udeleženci
kongresa in z novo energijo so se  “še pred zgodnjimi jutranjimi
urami” vračali v domače okolje. Tudi odzivi medijev so bili pozitivni.

Besede novega predsednika so očitno vsem dale novega poleta.
Optimalno izpeljan kongres je vsem nam nov izziv za nadaljnje

delo. Komaj dobrih 14 dni po kongresu se je konstituiral Izvršilni
odbor, člani IO SLS so imeli že svojo 2. sejo. Občinski odbori volijo
svoje regionalne predstavnike v Svet stranke, tako, da se bo Svet
SLS lahko konstituiral že takoj po 10. decembru. Po kongresu so
predstavniki stranke predstavili jasna stališča stranke do perečih
tematik na dveh novinarskih konferencah. Kar dosti za dobrih
štirinajst dni, kajne?

Še pred začetkom božično novoletnih praznikov želimo oblikovati
programske skupine, v katere vabimo člane, da se pridružijo po svojih
željah in sposobnostih, da skupno oblikujemo dobre programske
skupine in preko teh  programske smernice stranke za prihajajoče
volilno leto.

Organizirati želimo obiske vodstva med članstvom, sprva znotraj
volilnih enot. Srečanja naj bi imela tako tematski, kakor tudi družabni
značaj. Kot boste prebrali v napovedniku, bo prvo v Naklem, drugo
pa v Ljutomeru. Naslednja srečanja pa že planiramo.

In za konec - želim, da bi nam uspelo obdržati raven kongresnega
in pokongresnega razpoloženja, da bomo tako sebi, kakor drugim
dokazali, da znamo dobro opraviti zastavljeno delo in da bomo ob
dobro opravljenem delu tudi znali pokazati obraz zmagovalca!

Kot pravi v intervjuju v današnji številki dr. Jerebova: “Dovolj
razlogov za samozavest”!

Mateja Jagodič
 Organizacijska tajnica SLS

Mesečnik SLS-ODMEV izdaja Časopisno založniško podjetje Ljudska čebela d.o.o., Beethovnova
4, Ljubljana, telefon 01/24-18-800, telefaks: 01/25-11-741, elektronska pošta: tajništvo@sls.si. TRR:
50100-601-286328; Odgovorni urednik: dr. Andraž Vehovar, tehnični urednik: Barbara Gračner,
Oblikovanje in priprava za tisk Špes grafika, Novo mesto. Nenaročenih rokopisov in fotografij ne
vračamo. Časopis izhaja mesečno.

Kliknite www.sls.si in izvedeli boste vse, kar vas zanima - aktualna
strankarska dogajanja na dlani, novice iz poslanskih klopi, predstavitve
kandidatk in kandidatov pred kongresom, skok v Evropski parlament,
vabimo vas, da se vpišete na našo mailing listo - tako vam bomo
lahko enostavneje pošiljali obvestila, predvsem pa bi vas radi opozorili
na sls forum, kjer lahko 24 ur na dan z drugimi člani izmenjujete
svoja mnenja in poglede na strankarsko in ostalo aktualno politično
dogajanje, odprta pa je tudi posebna rubrika “čvekanje”, namenjena
pa je točno temu – čvekom, tračem, skratka – bolj “sproščenim”
razmišljanjem o mnogočem….

Bodite tudi vi del www.sls.si , kajti tudi to je ena izmed dobrih izbir
za prihodnost!

PETEK, 5. DEPETEK, 5. DEPETEK, 5. DEPETEK, 5. DEPETEK, 5. DECEMBER 2003CEMBER 2003CEMBER 2003CEMBER 2003CEMBER 2003
Predsednik Janez Podobnik v 1. volilni enoti
(Gorenjska, Idrija, Cerkno, Kamnik, Komenda)

NAKLO – Dom Janeza Filipiča (kulturni dom)
15.00 – delavno srečanje vodstva stranke (predsednik Janez

Podobnik s sodelavci) s predsedniki občinskih in  regionalnih
odborov SLS 1. volilne enote

16.00 – javna tribuna o aktualnih političnih
in drugih vprašanjih: lovski zakon in skrb
za ostarele…
(sodelujejo nosilci tem iz vodstva stranke,
koordinator razprave predsednik Janez
Podobnik),  – vljudno vabljeni VSI ČLANI
naše stranke in vsi, ki jih ta tematika
zanima, sledi Miklavževanje v organizaciji Nove generacije SLS.

SOBSOBSOBSOBSOBOOOOOTTTTTAAAAA, 6. DE, 6. DE, 6. DE, 6. DE, 6. DECEMBER 2003,CEMBER 2003,CEMBER 2003,CEMBER 2003,CEMBER 2003,
regionalni odbor (Velenje, Šoštanj, Šmartno ob Paki)
vabi ob 15. uri v Dom krajanov v Škalah, na prireditev z
naslovom “Miklavž med nami”

PONEDELJEK, 8. DEPONEDELJEK, 8. DEPONEDELJEK, 8. DEPONEDELJEK, 8. DEPONEDELJEK, 8. DECEMBER 2003CEMBER 2003CEMBER 2003CEMBER 2003CEMBER 2003
Predsednik Janez Podobnik v 8. volilni enoti
(Prlekija, Prekmurje, Ptuj, Ormož, Lenart )

V DVORANI KULTURNEGA DOMA
KRIŽEVCI PRI LJUTOMERU
16.00 – delavno srečanje vodstva stranke

(predsednik Janez Podobnik s sodelavci)
s predsedniki občinskih in  regionalnih
odborov SLS 8. volilne enote

18.00 – javna tribuna o aktualnih političnih in drugih vprašanjih:
regionalizacija in predvidena upravna razdelitev države, cestna
povezanost v SV Sloveniji, železniške povezave z Madžarsko,
nova davčna zakonodaja,  spremembe Zakona o varnosti
cestnega prometa, zdravstveno varstvo otrok, problematika
“izbrisanih”…
(sodelujejo nosilci tem iz vodstva stranke, koordinator razprave
predsednik Janez Podobnik), sledi družabno srečanje – vljudno
vabljeni VSI ČLANI naše stranke in vsi, ki jih ta tematika
zanima.
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P A R L A M E N T A R N E    N O V I C E

SPODBUJANJE ENAKIH MOŽNOSTI KANDIDIRANJA
MOŠKIH IN ŽENSK NA VOLITVAH

V poslanski skupini Slovenske ljudske stranke smo podrobno preučili
poročilo strokovne skupine in pa tudi stališča izmenjana na javni
predstavitvi mnenj. Seznanili so nas z zanimivimi podatki. V skladu s
slednjimi predstavljajo ženske v Republiki Sloveniji 51,13% celega
prebivalstva, vendar pa je delež žensk na najvišjih in najvidnejših položajih
znotraj državne uprave izrazito nizek. V poslanski skupini menimo, da je
predlog ustavne spremembe umesten in smiseln, saj bo prispeval k
izboljšanju sedanjega stanja zastopanosti žensk v organih oblasti, ki je v
primerjavi z deležem moških zanemarljiva do te mere, da lahko govorimo
kar o podreprezentativnosti.

USPEŠNE SO LAHKO LE TISTE POKRAJINE, KI BODO
SLUŽILE LJUDEM

Tako menimo v Slovenski ljudski stranki. To so pokrajine, ki bodo
razvojno naravnane, ne pa pokrajine, ki bodo ustanovljene politično. Zato
tudi menimo, da je imeti ista stališča o dveh različnih predlogih za
spremembo ustave, tako za črtanje 143. člena, kakor tudi v vladnem
predlogu za spremembo 121., 140. in 143. člena, dvoličnost oz. kar
nekredibilnost. Torej, če ne uspe en poskus, potem bo mogoče uspel drugi.
Namen bi moral biti ta, da oblikujemo pokrajine, katere bodo imele v
končni fazi tudi svoj cilj - dejansko lahko bolj aktivno in bolj smiselno
razreševale tista vprašanja, ki jih do sedaj ne morejo reševati občine, ali
na drugi strani država. Če se ne spremeni 121. člen, ki jasno govori, da
upravne naloge lahko opravljajo neposredno le ministrstva, potem nismo
dosegli veliko…

     POKOJNINE
V Slovenski ljudski stranki se zavedamo, da je sprememba 50. člena

ustave, ki naj bi opredelila tudi pravico do pokojnine, lahko največ
deklaratorne narave. Le zakon lahko ureja pravico do pokojnine v
materialnem smislu. Menimo namreč, in tako se je opredelila tudi večina
strokovnjakov strokovne skupine, da podani predlog ni najbolj primeren.
Zato bi bilo verjetno bolj smiselno, da bi prvi odstavek 50. člena dopolnili
tako, da se glasi: “državljani imajo pod pogoji, določenimi z zakonom,
pravico do socialne varnosti, vključno s pokojnino”. Dejstvo je, da se vsi
evropski sistemi pokojninskega zavarovanja soočajo z reformami; zaradi
demografskih razlogov, podaljšanja uživanja pokojnine, zaradi zmanjšanja
števila zaposlenih….Razlika med prihodki in odhodki se povečuje,
večinoma v negativno smer, se pravi v odhodkovno raven. Iz tega vidika v
poslanski skupini Slovenske ljudske stranke menimo, da bi bilo umestno
razmisliti o dopolnitvi 50. člena ustave in bomo ta predlog tudi večinsko
podprli, v nadaljevanju pa seveda poskušali izboljšati tekst v smislu, kot
smo ga tudi predstavili na novembrski parlamentarni seji.

 O PREDLOGU ZA DOPOLNITEV PREAMBULE USTAVE
Kot smo že večkrat omenili, se v poslanski skupini Slovenske ljudske

stranke zavzemamo za restriktiven pristop, torej le za tiste spremembe
za katere menimo, da so nujno potrebne. Za predlog dopolnitve
preambule menimo, da ne sodi v slednje. Želeli bi predvsem opozoriti
na mnenje enega najbolj eminentnih zgodovinarjev prof. dr. Janka
Prunka, ki je poudaril, da je predlog za dopolnitev preambule nepotreben,
saj obstoječa rešitev že sama po sebi povzema tudi vsebino, ki je predmet
predloga. V poslanski skupini Slovenske ljudske stranke smo mnenja,
da se v principu v preambulo naknadno ne posega, razen v primerih, da
so nastopili neki povsem novi razlogi. Vendar pa taki razlogi v tem
trenutku niso nastali, zaradi česar menimo, da bi bilo kakršnokoli
dopolnjevanje preambule nepotrebno in nesmotrno. Nadalje smo v
poslanski skupini prepričani, da je za preambulo značilno, da vsebuje
tiste ključne motive in cilje ustavodajalca, ki so bili temeljni okvir tudi
za sprejem ustave. Menimo, da ne samo, da dopolnitev ustave v tem
delu ni potrebna, mnenja smo tudi, da kakršenkoli poseg v preambulo
ne bi bil korekten in ga kot ustavodajalci tudi ne bi mogli argumentirano
opravičiti. Proučili smo argumente predlagatelja in natančno spremljali
tudi strokovno razpravo o tej temi. Posledično navedenega predloga za
dopolnitev preambule v naši poslanski skupini ne podpiramo.

MAG. JANEZ KRAMBERGER SPREJEL
PREDSEDNIKA AVSTRIJSKEGA
DEŽELNEGA ZBORA

Predsednik Avstrijskega deželnega zbora g.
Reinhold Purr,  se je 21. novembra 2003, z 12-
člansko delegacijo udeležil povratnega obiska na
povabilo predsednika Odbora za kmetijstvo,
gozdarstvo in prehrano mag. Janeza Krambergerja.
V pogovoru so ocenili dosedanje sodelovanje med
Republiko Avstrijo in Republiko Slovenijo v smislu pridruževanja Evropski
uniji. Ugotovili so, da je za njimi uspešno 10-letno sodelovanje na področju
gospodarstva, politike, kulture in znanosti. Izraženo je bilo veliko pričakovanje
ob vstopu Slovenije v Evropsko unijo, takrat se bodo odprle nove možnosti
sodelovanja tako na državnem kot tudi na regijskem področju. Kolegi iz
Štajerskega deželnega zbora so predstavili svoja mnenja o regionalizmu v
Avstriji. Povedali so, da morajo biti regije takšne, da so v korist gospodarstva.
Območje dežele Štajerske obsega 10 okrajev, ki skupno štejejo približno milijon
prebivalcev.

Avstrijske kolege so slovenski parlamentarci seznanili, da v Državnem zboru
pravkar poteka sprejemanje sprememb nekaterih členov ustave, ki bodo
omogočili ustanovitev druge ravni lokalne samouprave v Sloveniji, kar je pogoj
za oblikovanje regij. S tem bo omogočeno sodelovanje z regijami sosednjih
držav.  V pogovoru so se tudi dotaknili problematike prometne infrastrukture
(Pyrnska avtocesta, peti koridor), ureditev transporta preko Luke Koper. V
nadaljevanju je bilo govora tudi o odpravljanju posledic naravnih nesreč v
kmetijstvu v Avstriji. Gostje iz Avstrije so povedali, da se to vprašanje rešuje v
kombinaciji zveznega proračuna, deželnega proračuna in z lastnim
zavarovanjem kmetov.

Ob koncu razgovora je bilo
dogovorjeno, da se na lokalnem nivoju
na obeh straneh meje med Republiko
Slovenijo in Republiko Avstrijo
pripravlja posebni priložnostni program
ob vstopu Slovenije v Evropsko unijo, s
katerim bi svečano obeležili ta dogodek.
V popoldanskem delu bodo avstrijski
gostje obiskali kmetijo, ki je usmerjena
v mlečno proizvodnjo in Čebelarski
muzej v Lukovici.

SLS OB PONOVNI POTRDITVI ZAKONA O IZBRISANIH
V Slovenski ljudski stranki obžalujemo, da je Državni zbor RS z

glasovanjem zavrgel veto Državnega svet in sprejel Zakon o izvršitvi 8.
Točke Ust. Odločbe. S tem je zamujena priložnost , da bi se izognili
ponovnemu referendumu.

Ni prav, da državni zbor trmasto vztraja pri zakonu, ki ga javnost zavrača
in za katerega je razvidno iz razprav, da ni mogoče predvideti vseh posledic.

V Slovenski ljudski stranki predlagamo, da se pravočasno ustrezno
dopolni splošni zakon o urejanju stalnega prebivanja tujcev, ki je še v
proceduri. S tem se izognemo nepotrebnemu referendumu in prihranimo
stroške za njegovo izvedbo.

V ta zakon naj se jasno zapiše, da ne morejo pridobiti dovoljenja za
stalno prebivanje v Sloveniji tisti, ki so sodelovali na strani agresorja proti
osamosvojitvi. Prav tako naj se nedvoumno določi, da ta dovoljenja ne
morejo služiti za iztožitev odškodnine za nazaj. Pristojno ministrstvo naj
poslance in državne svetnike seznani z natančnim seznamom upravičenih
oseb in finančnimi posledicami takega zakona. S tem bomo preprečili
špekulativne namene nekaterih na račun tistih, ki si resnično prizadevajo
urediti svoj status.

S sprejetjem tako dopolnjenega zakona je potrebno razrešiti to
problematiko. Nedopustno je, da bi postala ta tema poceni predvolilna
propaganda.

Človekove pravice, kot temelj demokracije in vrednote, pridobljene z
osamosvojitvijo Slovenije pripadajo vsem državljanom enakovredno in
tistim tujcem, ki jim država prizna v imenu svojih državljanov, da jim
zaupamo in jih sprejmemo medse.
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D R Ž AV N I   S V E T

ŠE ZADNJI (NAPORNI) KORAKI DRŽADRŽADRŽADRŽADRŽAVNI SVNI SVNI SVNI SVNI SVETNIKI O ZAKVETNIKI O ZAKVETNIKI O ZAKVETNIKI O ZAKVETNIKI O ZAKONODONODONODONODONODAAAAAJNEM REFERENDUMU O TJNEM REFERENDUMU O TJNEM REFERENDUMU O TJNEM REFERENDUMU O TJNEM REFERENDUMU O T.I..I..I..I..I.
TEHNIČNEM ZAKTEHNIČNEM ZAKTEHNIČNEM ZAKTEHNIČNEM ZAKTEHNIČNEM ZAKONU O IZBRISONU O IZBRISONU O IZBRISONU O IZBRISONU O IZBRISANIHANIHANIHANIHANIH

Pobudo za razpis referenduma je podala
skupina enajstih državnih svetnikov s
prvopodpisanim Marjanom Maučcem.

Zakon je državni zbor z zadostno večino 51
poslank in poslancev dokončno sprejel v začetku
tedna in s tem preglasoval odložilni veto
državnega sveta. Državni svet je veto sprejel 5.
novembra zaradi nepredvidljivih f inančnih
posledic, ki naj bi jih povzročila uveljavitev
zakona, in zahteval, da poslanke in poslanci o
njem še enkrat odločajo. Ti so ob vnovičnem

glasovanju veto
zavrnili in s tem sledili mnenju vlade.
Po zagotovilih notranjega ministrstva
bodo z zakonom izvršili 8. točko aprilske
odločbe ustavnega sodišča ter ponudili
zgolj pravno podlago za izdajo odločb o
ugotovitvi stalnega prebivanja za nazaj,
in sicer tistim izbrisanim, ki v Sloveniji
že imajo urejen ta status. Zakon tako ne
bo temelj za morebitne odškodninske
zahtevke, kar sicer očitajo njegovi
nasprotniki.

Predsednik državnega sveta Janez
Sušnik je tako za torek, 2. decembra,
sklical sejo, na kateri bodo razpravljali
o vložitvi zahteve za razpis naknadnega
zakonodajnega referenduma o t.i.
tehničnem zakonu o izbrisanih.

V L A DA   RS

ČLANA AVSTRIJSKEGA ZVEZNEGA SVETA HERWIGA HÖSELEJA NA
OBISKU V DRŽAVNEM SVETU

Predsednik državnega sveta Janez Sušnik je
na vljudnostni obisk sprejel člana avstrijskega
zveznega sveta Herwiga Höseleja. Hösele, ki
ima niz predavanj v Ljubljani, Zagrebu in na
Madžarskem o medijski mreži bodočih regij
oziroma ideji povezovanja ljudi ob slovensko-
avstrijski, slovensko-madžarski in slovensko-
hrvaški meji. Spremljal ga je avstrijski
veleposlanik dr. Ferdinand Mayrhofer-
Grünbühel.

Sogovornika je zanimalo, kakšno je
razpoloženje Slovencev glede vključevanja v
EU. Sušnik je poudaril, da je razpoloženje

Slovencev prav takšno kot je bilo ob referendumski odločitvi, predvsem
pa bo vstop priložnost za naš narod, da postane del evropske družine
in priložnost za naše gospodarstvo in kulturo.

Na srečanju so sogovorniki izmenjali še stališča glede odnosov med
zakonodajno in izvršilno vejo oblasti v odnosu do sprejemanja odločitev
v Evropskem parlamentu. Hösele je povedal, da ima avstrijski Zvezni
svet pravico, kadar ima izoblikovano enotno mnenje o vseh zadevah,
ki se tičejo EU, da vladi le-tega posreduje, pri tem pa mora vlada to
mnenje upoštevati oziroma mora svoje nasprotovanje posebej
obrazložiti. Nadalje je izpostavil vlogo nacionalnih parlamentov v
Evropski uniji pri podajanju mnenj k zakonodajnim predlogom, kadar
nacionalni parlament oceni, da zadevni predlog ni v skladu z načelom
subsidiarnosti. Poudaril je, da imajo nacionalni parlamenti držav članic
z enodomnim parlamentarnim sistemom dva glasova, medtem ko ima
v dvodomnem parlamentarnem sistemu vsak dom en glas. Predlagal
je, da si državni svet pridobi mednarodno primerjalno analizo, kako
imajo to področje urejeno druge države kandidatke.

Vse bližje je 1. maj 2004, dan
polnopravnega članstva Slovenije v EU,
ki bo državljankam in državljanom
naše države odprl vrata tudi do
zasedbe  funkcionarskih in delovnih
mest v njenih institucijah. Potem, ko
so se zainteresirani že lahko prijavili
na razpise za nova delovna mesta v
“bruseljski administraciji”, je vlada
tokrat razpravljala tudi o predlaganju
kandidatov za člane evropskih insti-
tucij. Nekateri postopki so v zakono-
daji že določeni, za nekatere pa bo še
potrebno določiti merila.Časa za
pričetek postopkov ni več veliko, saj
morajo slovenske kandidate še pred
polnopravnim članstvom potrditi,
imenovati ali z njihovim imenovanjem
soglašati bodisi institucije, bodisi
države članice, kar je odvisno od
predpisanih postopkov.

Volitve poslancev v Evropski
parlament, Slovenija bo imela sedem
poslancev, so zakonsko že pokrite, je
pa še nekaj nejasnosti za prehodno
obdobje do evropskih volitev za
mandatno obdobje 2004-2009, ki
bodo v državah članicah v času od 10.
do 13.junija (v Sloveniji 13.junija).

Sloveniji pripada po sedem članov
tudi v Ekonomsko-socialnem odboru in
Odboru regij, ki sta posvetovalni telesi
Sveta in Komisije. Prvega sestavljajo
predstavniki civilne družbe z različnih
ekonomskih in socialnih področij,
drugega pa predstavniki regionalnih in
lokalnih skupnosti. Slovenski člani v
Ekonomsko-socialnem odboru naj bi
bili določeni po naslednjem ključu:
štiri bi predlagal Ekonomsko-socialni
svet (dva predstavnika delodajalcev in
dva delojemalcev), enega Kmetijsko
gozdarska zbornica in dva zainteresi-
rane ustanove civilne družbe. Mandat-
na doba je štiri leta, vendar se bo za
naše predstavnike tokrat iztekla skupaj
z ostalimi 20.9.2006. Kandidate za
člane v Odboru regij bosta predlagali
združenji lokalnih skupnosti, tudi
njihov mandat, ki je sicer prav tako štiri
leta, se bo iztekel predčasno 25.1.2006.

Vsaki od novih članic pripada po
eno mesto v Evropski komisiji. Na
predlog predsednika Evropske
komisije jih bo izvolil Svet s
kvalificirano večino, k listi kandidatov
pa da soglasje Evropski parlament. Ta
bo v tednu od 26. do 30.aprila
kandidate tudi zaslišal. Mandat sedanji
Komisiji se sicer izteče 31.10.2004.

Člani Sodišča Evropskih skupnosti
in Sodišča prve stopnje se imenujejo po
medsebojnem soglasju vseh držav
članic. Mandat praviloma traja šest let
z možnostjo ponovne izvolitve.
Mandat petih sodnikov, imenovanih s
strani novih članic, izbrani bodo z

žrebom, se bo iztekel v sredini leta
2006.

Sloveniji pripada tudi eno mesto
člana Računskega sodišča Evropskih
skupnosti. Sodnike izvoli Svet s
kvalificirano večino na predlog držav
članic in na podlagi mnenja Evropskega
parlamenta za mandatno dobo šestih
let.

S predložitvijo predloga zakona o
ratif ikaciji pristopne pogodbe ,
podpisane aprila v Atenah, v Državni
zbor, se formalno zaključuje obdobje
večletnih priprav Slovenije na članstvo
v EU. Kar 10.000 strani pogodbe,
napisane v jezikih sedanjih in
prihodnjih članic Unije, se bo na
poslanskih klopeh znašlo predvidoma
v začetku prihodnjega leta.

Poročilo Evropske komisije o
pripravljenosti držav kandidatk za
članstvo je bilo za našo državo ugodno.
Ob izraženem zadovoljstvu nad to
ugotovitvijo, je vlada s številnimi sklepi
zadolžila pristojna ministrstva, da
izvedejo potrebne prilagoditve na
področjih, ki so bila posebej
izpostavljena.

Od 77.653 strani sekundarnih
pravnih aktov, ki jih obsega trenutni
seznam Uradnega lista EU, je za
slovensko različico pravno redigiranih
42.370, oziroma 54,56%. S tempom
8.000 strani na mesec naša država lovi
rok konec februarja prihodnjega leta.
Če ga ne ujame, pristojne institucije
EU ne bodo mogle zagotoviti
pravočasne objave slovenske različice
še pred članstvom, kar bo Sloveniji
prineslo določene pravne in finančne
posledice.

Vlada je določila tudi besedila treh
zakonskih predlogov in jih
posredovala v obravnavo Državnemu
zboru. Cilji in temeljna načela
predloga zakona o varstvu okolja
ostajajo enaki, kot v zakonu iz leta
1993, v naš pravni red pa se uvajajo
določene direktive EU in zaveza iz
ratificiranih mednarodnih konvencij.
Zakon za izvajanje carinski predpisov
Evropske unije ureja tista področja, ki
so prepuščena posameznim državam
in niso del evropskega prava. Sicer pa
večino pristojnosti s tega področja
Slovenija z dnem vstopa prenese na
ustrezne evropske institucije.

Obsežno besedilo predloga zakona
o lokalni samoupravi največ sprememb
prinaša funkciji župana, ki v primeru,
da bo Državni zbor sledil predlogu
vlade, ne bo več združljiva s funkcijo
poslanca. Zakon ureja tudi lokalne
volitve v pogojih članstva Slovenije v
EU.

V zadnjem času je precej prahu med
župani slovenskih občin dvignila

napoved rešitev v izra–
čunu primerne porabe
občin in zneskov finančne
izravnave občin za leti
2004 in 2005. S sprejet–
jem obeh aktov na vladi
se polemike gotovo še ne
bodo končale.

L.G.
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Jožef Tivadar

VATIKANSKI SPORAZUM JE V
SKLADU S SLOVENSKO USTAVO
Ustavno sodišče Republike Slovenije je 19.11.2003 po skoraj dveh letih
odločilo, da je   Sporazum o pravnih vpašanjih med Republiko Slovenijo
in Svetim sedežem, v slovenski javnosti bolj poznan kot vatikanski
sporazum, skladen s slovensko ustavo. Spomnimo, da je sporazum od vsega
začetka dobival zelo veliko ‘politično obarvanost’. Nasprotniki so mu ves
čas praktično v vseh točkah oporekali neskladnost s slovenskim pravnim
redom, zato ga je Vlada kmalu po sprejmu dala v presojo Ustavnemo
sodišču in predlagala Državnemu zboru, naj s postopkom ratifikacije
počaka do odločitve Ustavnega sodišča.

Pozitivna  odločitev Ustavnega sodišča,
da sporazum ni v neskladju s slovensko
ustavo,  je bila pričakovana. Tako sedaj v
svojih prvih izjavah zatrjujejo tudi nas-
protniki tega sprorazuma. Z odločitvijo
so seveda zadovoljni tudi zagovorniki,
čeprav so nekateri med njimi v svojih
prvih izjavah nekoliko previdnejši.

Zakaj ta previdnost?!
Gre za obvezno interpretativno mnenje,

razlago, ki je zajeto v pozitivnem mnenju
Ustavnega sodišča, ki ob tem, ko ugo-

tavlja, da sporazum ni v neskladju s
slovensko ustavo, tudi nalaga državnim
organom Republike Slovenije obveznosti,
ki jih bodo morali upoštevati pri
izvrševanju sporazuma. Ta obrazlaga je
dokaj dolga, dosti daljša od samega
sporazuma. Nekateri se ob tej odločitvi
sprašujejo, zakaj toliko razlaganja in zakaj
je sploh potrebno toliko usmeritev
Ustavnega sodišča, ko pa je naloga
Ustavnega sodišča presojanje skladnosti
zakonskih odločitev in ne ‘delanje
politike’.

Sporazuma torej ni potrebno v ničemer
popravljati ali dopolnjevati in ga bo v krat-
kem lahko v postopku ratifikacije spre-
jemal Državni zbor. Pričakovati je, da pri
tem ne bo večjih težav.

Kakšne pa bodo na vse to reakcije
Svetega sedeža oziroma Vatikana? Težko
je reči. Sveti sedež je mednarodno pravni
subjekt. Zastopan v raznih mednarodnih

Izidor Rejc

TUJE NALOŽBE
Te dni smo lahko prebrali, da je prof. dr. Jože

Mencinger, rektor ljubljanske univerze, objavil
v mednarodni reviji KYKLOS, članek s
katerim dokazuje, negativne učinke tujih
neposrednih vlaganj, na gospodarsko rast
osmih držav, ki bodo maja prihodnjega leta
vstopile v EU.

Dr. Jože Mencinger je zelo oster opazovalec
gospodarstva in tudi neprizanesljiv trendom.

Včasih se nam zdi, da skoraj pesimistično
razlaga svoje poglede. Treba pa je priznati, da je praviloma vedno na tleh.

Ta študija pa prikazuje, da se ni v teh deželah zgodil noben gospodarski
čudež, ko je vstopal tuji kapital.

Tudi pri nas se kaj posebnega ni dogodilo.
Tuji kapital je dobrodošel, če odpira nove trge, prinaša tehnologijo, nove

kadre in dodatno zaposluje. Praviloma pa tuji kapital sega po dobrih
podjetjih ali nakupih podjetij, ki so v težavah, da za nizko ceno doseže čim
večji izplen.

Pri vstopu v EU bo volja tujega kapitala večja, ker se bomo bolj poznali.
Nastopil pa bo tudi trenutek treznosti, saj že sedaj ugotavljamo, da se v
tehničnih strokah ne izobražuje dovolj. Na tak način bomo lažji plen tuji
pameti in prisiljeni v situacijo le kot dobri proizvajalci, ki pa ne znamo
ponuditi novih tehnologij in ponuditi svojega znanja.

Kapital nikoli ni prijazen. Lahko je dobrodošel vendar ljubezni ne pozna.
Tudi naš kapital, ki odhaja za dobičkom v tujino, je neprizanesljiv in le

kdaj pa kdaj prijazen.

Dr. Andrej Umek

KAM HOČE SLOVENIJA?
Slovenska ljudska stranka je vse od

osamosvojitve podpirala in se zavzemala za
čimprejšnjo vključitev Slovenije v Evropsko
unijo, hkrati pa opozarjala, da se moramo na
ta korak dobro pripraviti. Letos poleti smo
podprli vladni “Program za učinkovit vstop v
Evropsko unijo”, čeprav smo imeli nanj kar
nekaj pripomb. Bili smo mnenja, da daje
bistveno premalo poudarka zagotavljanju
človeških virov in da v nezadostni meri
obravnava problematiko stagnirajoče dodane
vrednosti na zaposlenega v R.S. Tudi proračun
za leto 2004 ne kaže razvojnih usmeritev, ki

smo jih pričakovali in si jih želeli.
Za dvig dodane vrednosti na zaposlenega in gospodarsko uspešnost v

EU Slovenija potrebuje predvsem konkurenčno, v smislu kvalitete in
kvantitete, izobrazbeno strukturo zaposlenih. Te pa ob predvidenih
vlaganjih v terciarno izobraževanje nikakor ne bomo mogli doseči.
Proračunska postavka 1904 predvideva za terciarno izobraževanje izdatke
45,5 milijarde SIT. Ob predvidenem bruto socialnem produktu 6113 milijard
znaša to le 0,74 %. Če to številko primerjamo z 1,5% BSP to je povprečnimi
izdatki za terciarno izobraževanje v sedanjih  petnajstih članicah EU ali
celo z 2,3% kar so izdatki ZDA, se moramo resnično vprašati, kakšno
Slovenijo hočemo. Verjamem, da je ta problem vreden premisleka in
spreminjevalnega predloga ter tudi poslanskega vprašanja.

organizacijah kot polnopravni član ali pa
kot opazovalec. Ima sklejene diplomatske
odnose z več kot 170 državami po celem
svetu. Pri tem ne izbira bogatih ali revnih,
niti takšnih ali drugačnih ver. Njegova
duhovna oziroma moralna moč je znana.
V Vatikanu se redno vrstijo obiski najvišjih
državnikov sveta, npr. pred kratkim je bil
tam ruski predsednik Putin s svojimi
najvišjimi sodelavci, prihajajo pa tudi
najvišji voditelji raznih ver, znani so
papeževi (in njegovih sodelavcev) obiski
v vseh predelih sveta, tudi v Sloveniji je
bil papež Janez Pavel II. dvakrat.

Sveti sedež ima sklenjene sporazume z
mnogimi državami na raznih področjih,
z nekaterimi državami pa ima sklejene
konkordate. Razne države te sporazume
predstavljajo v Rimu (in drugih mestih)
širši mednarodni in prevsem strokovni

javnosti ob raznih priložnostih. Pred
časom se je tako v Rimu predstavila
Madžarska, ki je pripravila posebno
predstavitev odnosov med madžarsko in
Svetim sedežem. Enako je storila Rusija,
pa Slovaška, in drugi.

Ob vsem tem dogajanju v zvezi s
sporazumom se ne bi smelo pozabiti, da
je bil Sveti sedež med prvimi državami,
ki je priznal samostojnost in neodvisnost
slovenske države. Kot mednarodno pravni
subjekt je Sveti sedež zavezan k spošto-
vanju mednarodnih aktov. Bojazen, da bo
s svojimi sporazumi posegal v notranje
pravo posameznih držav v nasprotju z
interesi teh držav, je neutemeljna, zato je
toliko ‘političnega preigravanja’ ob tem
sporazumu nerazumno in nepotrebno
dejanje.

dr. Marta Ciraj na za-
sedanju v Bangkoku

Zastopala je Srednjo in  Vzhodno Evropo

SLS AKTIVNA TUDI NA PODROČJU KEMIKALIJ
Pred kratkim sta v Bangkoku potekali dve mednarodni

srečanji s področja kemikalij, in sicer 4. zasedanje
Medvladnega foruma za kemijsko varnost (IFCS) in 1.
pripravljalna konferenca za strateški pristop  za varno
ravnanje s kemikalijami (SAICM). Vlado naše države je
zastopala dr. Marta Ciraj, državna podsekretarka na Uradu
RS za kemikalije pri Ministrstvu za zdravje. Omenjenih
srečanj se je udeležilo okoli 130 vladnih in več nevladnih
delegacij, s skupno 630 udeleženci. IFCS je leta 1994
ustanovilo 152 držav za izvajanje 19. poglavja agende 21 Rio
Deklaracije iz leta 1992. Največji dosežek doslej je sprejetje
svetovnega sistema za  enotno razvrščanje in označevanje
nevarnih kemikalij, ki mora biti uveljavljen do konca leta
2008. Na 4. Zasedanju IFCS pa so bili sprejeti še dokumenti

o zbiranju podatkov o nevarnih kemikalijah, o akutno toksičnih pesticidih, o varnosti
in zdravju pri delu, o otrocih in kemični varnosti, ki jih bo pri svojem nadaljnjem
zakonodajnem postopku upoštevala tudi Evropska unija, ki je tudi članica IFCS.
Slovenija je bila že drugič izvoljena v stalni komite foruma, kot ena izmed treh držav,
ki v tem organu zastopajo Srednjo in Vzhodno Evropo (glede na delitev po shemi
Združenih narodov).

Kljub ustanovitvi IFCS pa je delo na področju celotnega življenjskega kroga kemikalij
še dokaj razpršeno. Zato se je za združitev mednarodnih prizadevanj na tem področju
leta 1995 rodila ideja za razvoj svetovne strategije za varno ravnanje s kemikalijami
(SAICM). Izhodišča za to strategijo je pomembno sooblikoval prav IFCS. Cilj SAICM-
a naj bi bil zaščita človekovega zdravja in okolja pred škodljivimi učinki kemikalij tako,
da se odstranijo ali zmanjšajo tveganja povezana z življenjskim ciklom kemikalij in da
se doseže zmanjšanje pomembnih negativnih učinkov na zdravje ljudi in okolje do leta
2020. To leto je v dokumentu s  Svetovnega vrha o trajnostnem razvoju leta 2002
(WSSD-World Summit od Sustainable development) določeno kot ciljno leto.
Dokument naj bi bil dokončno pripravljen do leta 2006, ko bi bil sprejet na mednarodni
konferenci na visoki ravni, po možnosti pa tudi s politično deklaracijo. Na 1. pripravljalni
konferenci SAICM je dr. Marta Ciraj ob odsotnosti podpredsednika Srednje in
Vzhodnoevropske skupine (Rusija) usklajevala delo skupine in v njenem imenu
zastopala skupna stališča pri pripravi SAICM. V imenu Vlade RS pa je zastopala
stališče, da je treba v strategijo za ravnanje s kemikalijami vključiti celoten življenjski
krog kemikalij in dati pomembno mesto previdnostnemu principu pri prometu in
uporabi kemikalij.
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PROBLEMATIKA DOMOV ZA OSTARELE
Črni les; “Za pesimiste začetek črnega scenarija, za optimiste opozorilo”
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Novinarsko konferenco je vodil
predsednik Programskega sveta
SLS mag. Janez Kramberger, ki
je v uvodu povedal, da se je
stranka odločila pripraviti po–
sebno novinarsko konferenco na
to temo zaradi tega, ker bi želeli
predstaviti in poiskati bolj
pravičnejši način financiranja
zdravstvene nege ostarelih. Mag.
Kramberger je izpostavil me–

dijsko “tarčo” zadnjega časa -
zgodba o Črnem lesu: “Sam
namreč izhajam iz tega področja.
Pričakovali smo, da bo enkrat
prišlo do tega, saj je stvar potekala
na črno, v neregistriranem
objektu. Po zadnjih informacijah
se zadeva ureja, pristojne službe,
tako Center za Socialno delo kot
Ministrstvo za delo, dve ambu–
lanti, ena v Lenartu in ena na

Ptuju, so kooperativni in so zadevo
pripeljali tako daleč, da je polovica
varovancev že na drugih lokacijah.
Kot veste, se na silo ne da nič
narediti, saj ljudi ne moreš kar čez
noč preseliti v druge objekte.
Ravnati je potrebno zelo
tankočutno”. Šibko točko pred–
sednik Programskega sveta vidi v
delovanju pristojnega ministrstva,
ki s svojimi službami zadeve ni

uspelo že prej pripeljati tako
daleč, v okviru svojih inšpekcij-
skih služb. “Zato bo potrebno
spremeniti Zakon o inšpekcij-
skem nadzoru, ki bo dajal
možnost, da bo država lahko
preprečila takšne iniciative po-
sameznikov, ki na vsak način
hočejo početi nekaj, za kar niso
registrirani” je menil Janez
Kramberger.

NEKANEKANEKANEKANEKAJ MISLI IZ OBSEŽNEGJ MISLI IZ OBSEŽNEGJ MISLI IZ OBSEŽNEGJ MISLI IZ OBSEŽNEGJ MISLI IZ OBSEŽNEGA PRISPEVKA JANEZA REMŠKARA PRISPEVKA JANEZA REMŠKARA PRISPEVKA JANEZA REMŠKARA PRISPEVKA JANEZA REMŠKARA PRISPEVKA JANEZA REMŠKARJJJJJAAAAA, DR. MED.:DR. MED.:DR. MED.:DR. MED.:DR. MED.:
vsaj 2 uri na mesec, ne glede na to ali
imamo takega svojca ali ne. Že do
sedaj prisotno brezbrižnost ali če
hočete lahkotnost, s katero se
lotevamo tega problema, potencialno
poglablja tudi minister za zdravje, ki
z obljubami, všečnimi za naša ušesa,
v okviru potrebne zdravstvene refor-
me, korenito  spreminja sistem zdrav-
stvenega zavarovanja in ob tako rekoč
enakih sredstvih za zdravstvo, ob-
ljublja rešitev vseh problemov. Hote
ali nehote pozablja, da bomo samo
za nego vse večjega števila ostarelih
potrebovali znatno več finančnih
sredstev.

Če navedenemu dodam še trenutno
nesposobnost in nezmožnost re-
ševanja problemov, kot se je to
pokazalo na primeru hotela Črni les,(
ko nekdo ob vseh prepovedih in
opozorilih inšpekcij deluje), moramo
postati resnično zaskrbljeni. Več kot
očitno je, da država  (ministrstva z
organi) nima moči obvladovanja
problema ali pa problem prelaga na
naslednike. Še bolj zaskrbjujoče pa je
dejstvo, da se resnici ne pogleda v oči.
Očitno je, da se državljani - sta-
rostniki, dele na več kategorij: tiste,
ki imajo “srečo”, da dobe mesto v
domu in s tem tudi, v primeru potrebe,
pravico do plačane zdravstvene nege
(iz naslova osnovnega zdravstvenega
zavarovanja),  na tiste, ki ostajajo
doma in za njih skrbi patronaža in na
tiste, ki se silom prilik, predvsem pa
zaradi težkega stanja sorodnika, ki pa
kljub temu ne sodi v bolnišnico,
odločajo za dom brez koncesije in si
morajo vse v celoti plačati sami.
Slednji lahko ostanejo tudi doma (če
nimajo sredstev) prepuščeni sebi, volji
ter znanju in iznajdljivosti sorod-
nikov.Zastavlja se vprašanje:ali se
plačuje nega zaradi potrebe ostarelega
in njemu , ali se plačuje nega zavodu

in je to način financiranja zavoda?
Ali ne gre v tem primeru za vse
preveč očitno neenakost in to v
primeru, ko je človek star in bolan.
Zakaj se do tega trenutka, noben od
odgovornih, na pristojnih ministrst-
vih ni o tem niti vprašal, kaj šele, da
bi začel s predlogi za rešitev? (mimo-
grede rešitve v tem trenutku išče
Zavod za zdravstveno zavarovanje,
ki pa vsekakor ni edini poklicani za
reševanje tako zapletenega pro-
blema) Dejstvo je, da vsi prispevamo
v zdravstveno blagajno toliko kot
nam predpiše država in, da v
nadaljevanju pričakujemo in upravi-
čeno zahtevamo povsem enake
pravice glede dostopnosti do zdrav-
stvenih storitev. To nam ves čas
obljubljajo tudi politiki. In glej.
Nenadoma se izkaže, da vse to
vendarle ni res. Zakaj torej vsi sta-
rostniki nimajo enakih pravic?
Razložili nam bodo, da za vse ni
sredstev. Jasno. In zakaj so sredstva
le za tiste, ki se uspe vriniti v domove
z koncesijo? Zakaj so njihove pra-
vice vezane na to, kje preživljajo
preostanek svojega življenja?
Odgovor je sila enostaven in

Anton Zupet, predsednik Kluba županov SLS

FINANČNE IZRAVNAVE OBČIN ZA LETO 2004
Ministrstvo za finance je naredilo nov izračun nadomestila za uporabo

stavbnega zemljišča, ki zmanjšuje finančno izravnavo v 1437 občinah. S tem
bo prizadetih večina slovenskih občin. V ilustracijo navajamo primer občine
Kozje in Trzin z enakim številom prebivalcev in enako višino nadomestila za
uporabo stavbnega zemljišča, čeprav imata več kot 10 – kratno razmerje v
gospodarski moči.

Zato v SLS predlagamo pripravo novega izračuna, ki bo temeljil na realni
oceni gospodarske moči posamezne občine in vrednosti stavbnega zemljišča.

Predlagamo dopolnitev Zakona o izvrševanjem proračuna za leti 2004 in
2005, kjer bi z novim 39. a členom omogočili občinam, da določbe sedanjega
218. člena Zakona o graditvi objektov stopijo v veljavo z 1.1.2005. Ta določba
je namreč stopila v
veljavo z 1.7.2003.
Praksa pa kaže, da
večina občin do sedaj
še ni uspela sprejeti
niti odlokov o
nadomestilu za
uporabo stavbnega
zemljišča, še večja
težava pa je vzposta-
vitev nove evidence
nezazidanih stavbnih
zemljišč.

“Na začetku 21. stoletja je naša
družba pred vprašanji na katera bo
morala kar najhitreje najti odgovore.
Eno izmed najvažnejših je staranje
prebivalstva in na to vezani številni
problemi. V mislih imam urejanje
življenja za starostnike doma in v
institucijah in seveda ogromna
finančna sredstva, ki bodo potrebna
za to, da ne omenjam že tolikokrat
navajanih velikih stroškov za
najzahtevnejše medicinske storitve.

Vse večji razkorak med potrebami
in finančnimi možnostmi, na tem
področju, z velikimi težavami rešujejo
celo razvite države z veliko večjimi

dohodki in proračuni, pri nas pa, vsaj
tak je občutek, se velikosti problema
še ne zavedamo dobro. V tem
trenutku bi morali imeti že narejene
plane, kako priti do novih finančnih
sredstev za celovito oskrbo sta-
rostnikov in za to imeti tudi konsenz
v družbi. Prav tako bi že zdavnaj
morali pričeti z široko družbeno
akcijo spreminjanja odnosa do
starostnikov, od vzgoje najmlajših do
obvez starejši generacij. Pri slednjem
imam v mislih predvsem moralno
obvezo vseh nas, da bi aktivno
sodelovali pri pomoči starostnikom
(kot je to običaj recimo v Kanadi),
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Robert Smrdelj, predsednik Združenja občin Slovenije

O NOVEM “NUSZ DAVKU”
Zakon o graditvi objektov

nalaga občinam uvedbo novega
davka in sicer davka NUSZ –
nadomestilo za uporabo
stavbnega zemljišča . Dejstvo pa
je, da ta davek tangira  tudi
nezazidana stavbna zemljišča.
Tega davka do zdaj  ni bilo. Tu
so še odloki, ki  bi morali biti
usklajeni z zakonom že do 1.7.
2003. V praksi se je pokazalo, da
stvari niso bile izvedene,
sprememba odlokov  pa naj bi
bila končno izvršena  do konca
letošnjega leta. S postopki za
spremembo odloka ni proble-
mov, saj se na občinah lahko le
ta hitro spremeni. Ti odloki naj
bi se postavili na neko realno
podlago, to pa so evidence.
Vzpostavitev evidenc za
nezazidana stavbna zemljišča pa
ni tako enostaven in kratkotrajen
postopek. Gre za ogromne
površine, tudi za različne
pristope, kajti tu so nezazidana
stavbna zemljišča, ki pa niso vsa
površine, na katerih ne stoji
stavba, ampak tudi tiste površine,
na katerih je možno graditi nove
stavbe, torej zemljišča, ki so na
razpolago za gradnjo. Tudi sam

davek, nadomestilo za uporabo
stavbnega zemljišča je mišljen v tej
smeri; spodbujal naj bi promet z
zemljišči, ki so primerna za gradn-
jo. Problem nastane pri dejstvu,
da naj bi vse občine pobirale prej
omenjeni davek - to se pravi tiste,
ki so samozadostne glede
financiranja (teh je v Sloveniji 22),
vse ostale pa dobivajo finančno
izravnavo. Tiste občine, ki so
samozadostne, v tem primeru ta
davek dobijo v svoj proračun in
ostaja pač njihov del proračuna,
medtem pa se občinam, ki niso
samozadostne, zmanjša finančna
izravnava. Če še poenostavim:
tiste občine, ki so samozadostne,
ta davek dobijo dodatno in jim
ostane v proračunu, drugim
občinam pa pri finančni izravnavi
ta davek pobere država. Problem
je torej v tem, da se vzame ena
uravnilovka za vse občine enako,
kar pa ni prav. To namreč pomeni,
da so šibkejše občine dvakrat na
škodi. Poudarjam, da je Zakon o
financiranju občin zanič, s tem se
strinja tudi država, MNZ, pod
katerega spada samouprava se s
tem strinja, vendar kakšnega
resnega koraka naprej v smer

izboljšav še
ni bilo (os-
nutek pa je
menda že
pripravljen).
Hkrati s
sprejemom
Zakona o lokalni samoupravi bi
bilo po oceni Združenja občin
nujno sprejemati tudi Zakon o
financiranju občin. Predlog, tudi
s strani Združenja občin je, da
se uvedba novega davka preloži
in v kolikor je mogoče, da sploh
ne pride do nadomestila za
uporabe nezazidljivega stavbne-
ga zemljišča, temveč, da se uvede
nov davek, ki se napoveduje že
nekaj časa. To je davek na
nepremičnine oz. davek na
premoženje, ki naj bi ta problem
drugače rešil. Dejansko bi se
namreč pobiral davek na vred-
nost premoženja oz. nepremič-
nin in ne neki pavšal, kakor se
zdaj dogaja. Menim, da je rešitev
iz te zagate vsaj premik datuma
najmanj za eno leto naprej,
priporočilo pa seveda ostaja :
sprejme naj se nov zakon, ki bo
bolj korektno urejal problemati-
ko, kot to urejata ta dva zakona.

tema meseca

mora nosilec izpolnjevati ustrezne
pogoje, standarde, potem pa vstopi
drugo področje, to je  Ministrstvo
za  zdravje oz. Zavod za zdravstveno
zavarovanje, ki na oskrbovance,
glede na obseg zdravstvene nege, ki
jo potrebuje, dodeli pripadajoč
obseg sredstev. Potrebno je sprejeti
standarde, kar pomeni, da je za tak
obseg zdravstvene nege oskrbovanca
pripadajoč tak znesek, do katerega
naj ima pravico ne glede na to  ali
ima dom koncesijo za izvajanje
skrbstva starejših  ali ne. Če zadostu-
je pogojem z javnimi predpisi,
potem se mu naj da možnost, da
lahko izvaja to skrbstvo tudi z tistim
deležem sofinanciranega denarja, ki
ga imamo nazadnje tudi mi vsi, ki
smo zdravstveno zavarovani v
osnovi zdravstvenega zavarovanja.
Potrebno bo tudi v sistemu reforme
zdravstvenega varstva dati neke
dodatne možnosti oz. iskati neke
dodatne vire, v kolikor v osnovnem
paketu, ki zadeva obseg pravic in
storitev iz obveznega zdravstvenega
zavarovanja, ne moremo tega finan-
cirati.

V beli knjigi se celo opredeljuje,
da se bo zdravstvena nega po
domovih prenesla na Ministrstvo za
socialo, to pa je v nasprotju s stališči,
ki jih zavzemamo v naši stranki.
Tako je tudi dogajanje v Črnem lesu
izbilo sodu dno. Menim, da ta
“afera” ne bi bila potrebna, če bi
imeli sistem financiranja za zdrav-
stveno nego drugače vzpostavljen,
kot je sedaj” še meni Stanislav
Brenčič.

ponavljam; zaradi načina
financiranja teh institucij. Ali ne bi
bilo veliko bolj pravilno in pošteno
razpoložljiva sredstva dodeliti vsem
starostnikom, seveda, glede na
njihovo prizadetost, v nadaljevanju
pa si bi zdravstveno nego urejevali
sami oziroma njihovi svojci, lahko
tudi ustrezne službe.V Sloveniji ima
skrb za starejše dolgo tradicijo, kar
je že leta 1968 zapisal profesor
Acetto, utemeljitelj in začetnik naše
gerontologije vendar je žal v
kasnejšem času prišlo celo do ukini–
tve tedanjega Gerontološkega inšti–
tuta. Povečanje števila starejših,
predstavlja za družbo poseben izziv.
Rešitve niso možne le z iskanjem vse
večjih kapacitet za njihovo
nastanitev,  ki v bistvu pomenijo vse
večjo odrinjenost starostnikov na
obrobje družbe in vse večjo raz–
slojenost. Dejstvo je, da potrebu–
jemo vse več denarja za zdravstveno
oskrbo te generacije  in seveda vse
več denarja tudi za zdravstveno
nego. Menim, da je potrebna
takojšna sprememba vrednot in
pogledov na starost in staranje in da
je potrebno iz besed takoj pristopiti
k dejanjem. Ne nazadnje ocenjujem,
da je zaradi liberalizacije in divje
kapitalizacije naše družbe in
hlastanja za materialnimi dobrinami
še dodatno porušen most med gene–

racijami, še posebej med najmlajšimi
in najstarejšimi. Tu moramo takoj
začeti z programi učenja komunici–
ranja in medsebojnega sprejemanja,
kajti življenjske izkušnje, ki jih imajo
starejši, prenesene na mlade, bi
izjemno obogatile našo družbo. Pri
tem še posebej poudarjam, da se je te
komunikacije potrebno naučiti, lahko
tudi v šoli.”

STANISLAV BRENČIČ:
V zadnjih letih smo tudi skozi po–

litiko Ministrstva za delo, družino in
socialne zadeve veliko postorili na
področju socialnega varstva starejših
s postavitvijo programa vlade še v
prejšnjem mandatu, Varstvo starejših
do leta 2005. Kljub temu pa je stanje
v naši družbi tako, da je iz dneva v
dan praktično več čakajočih sta–
rostnikov, ki potrebujejo, največkrat
po kakšni bolezni ali večjem posegu
v bolnišnici, varstvo in oskrbo na
domu, še bolj v institucionalnem
domu v obliki zdravstvene nege. Po
vseh domovih so čakalne dobe zelo
dolge.

Potrebno bi bilo odpraviti to, da je
možno iz naslova obveznega zdrav–
stvenega zavarovanja, ki ga izvaja
Zavod za zdravstveno zavarovanje,
financirati ta del zdravstvene nege  za
oskrbovanca, ki naj bi bil v institu–

cionalnem varstvu lahko samo v
primeru, če je ta institucija dobila
koncesijo. Zanimivo je, da koncesijo
za te zavode dodeljuje Ministrstvo za
delo, seznam prosilcev pa je kar velik.
Interes posameznikov je, da se v
primeru tovrstne dejavnosti, kar je
samo za pozdravit in je dvakrat dobra
rešitev, dajemo možnost dodatnih
zaposlitev in povečujemo možnost ,
da lahko nekdo svojca, ker ga doma
glede na način današnjega službo–
vanja in življenja ni v stanju vzdrževati
in izvajati zdravstveno nego, ki jo
potrebuje, da v institucijo, ki je za to
usposobljena. Nerazumno je, da
ministrstvo podeljuje koncesijo, saj
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Pogovor z Janezom Podobnikom, predsednikom Slovenske ljudske stranke:

“Naše osnovno vodilo bo
delovanje v dobrobit Slovenije”
Gospod Podobnik, kakšni so vaši
občutki dobre tri tedne po izvolitvi
za predsednika SLS na kongresu v
Rogaški Slatini?

Te tri tedne sem preživel zelo
aktivno. Vesel sem številnih spodbud
in dobrih želja, ki sem jih po izvolitvi
prejel. Naj izkoristim ta pogovor za
zahvalo številnim občinskim
odborom SLS, županom, članom in
simpatizerjem naše stranke, ki so mi
pisno ali kako drugače čestitali.

Kongres v Rogaški Slatini nas je
kot stranko poenotil, novo vodstvo
in vsi izvoljeni organi pa smo pred
odgovorno nalogo, da se v stranko
naseli delavno in ustvarjalno

vzdušje. Jaz tako vzdušje čutim,
kjerkoli že : tako na “Beethovnovi”
kot na “Tomšičevi”, v stikih preko
pisem ali elektronske pošte . Vesel
sem tega.

Tudi različne raziskave javnega
mnenja so zaznale velik porast pri-
ljubljenosti SLS?

To je res. Za mnoge presenetljivo.
Jaz pravim, ostanimo realni, toda
postanimo bolj samozavestni. Ljudje
so očitno začutili veliko možnost, ki
jo ima SLS , da s svojo programsko,
politično in kadrovsko svežino
napolni politični prostor zmerne
politične sredine. In je ob tem

povezovalna. Zato je pomembno,
da to pozitivno energijo iz
Rogaške Slatine prenesemo v
premišljene spremembe
delovanja stranke na vseh ravneh.

S katerimi programskimi tema-
mi bo stranka nagovarjala voliv-
ke in volivce sredinske in desno-
sredinske politične opredelitve?

Nekateri programski poudarki
so dobro zajeti v kongresni pro-
gramski resoluciji Slovenija v
Evropi. Kongres je tudi zadolžil
organe stranke, da resolucijo
dopolnijo. Prepričan sem, da smo
zmožni sestaviti izviren in

aktualen politični program, v
katerem bomo predstavili naš model
prehoda v družbo znanja, novega
družbenega konsenza ter stroškovne
in naložbene konkurenčnosti. Vse
uspešne ljudske stranke po Evropi
so nosilke razprav o viziji
gospodarskega razvoja v posamezni
državi in tudi nove, razširjene Evrop-
ske zveze. V slovenski družbi in poli-
tiki se bo SLS uveljavila kot aktivna
in verodostojna nosilka takih raz-
prav.

Pa bo stranka kadrovsko zmogla
tak zalogaj?

Prepričan sem, da ga bo. Najprej
zato, ker imamo v stranki veliko
število strokovnih in dela - voljnih
posameznikov. Predsednik program-
skega sveta mag. Janez Kramberger
je pisno vse te povabil, da se dejavno
vključijo. Po drugi strani pa smo kot
stranka odprti do novih sodelavcev,
ki bodo s svojo strokovnostjo in
angažiranostjo še dodatno poživili
programsko snovanje v stranki. Kot
predsednik želim posebej poudariti,
da je za prepričljivo politično
delovanje stranke nujno, da svoje
strateške pa tudi aktualne politične
odločitve preveri in “nasloni” na
strokovne argumente .Pri tem bomo
prakticirali različne modele
sodelovanja : od stalnih strateških
in programskih skupin do
neposrednega delovanja z novimi
člani  stranke in predvsem pri
strokovni podpori pri zahtevnejših
razvojnih projektih.

Napovedali ste nekatere spre-
membe v organiziranosti stranke
na centrali?

Da. Že na prvi, konstitutivni seji
Izvršilnega odbora SLS sem člane
seznanil z nekaterimi novimi
poudarki v organizacijski shemi
delovanja stranke. Pri tem sledim
osnovni organizacijski strukturi, ki
izhaja iz statuta stranke. Načrtujem,
da bomo nove predloge organogra-
ma vodenja in delovanja stranke
izčrpno predebatirali v ožjem vo-
dstvu stranke, jih nato potrdili na
pristojnih organih in predvsem
želim, da bodo dobro sprejete pri
članstvu. Navedel bom nekatere
rešitve; vesel sem , da je glavni tajnik
dr. Andraž Vehovar pripravljen tudi
naprej, sicer neprofesionalno, opra-
vljati delo glavnega tajnika (statut
stranke to omogoča); velik poudarek
dajem ažurnemu delu mednarod-
nega tajništva, ki ga bo vodil Stani-

intervju
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slav Raščan; organizacijska tajnica
ostaja Mateja Jagodič; potrebno bo
zaposliti dodatno strokovno moč na
centrali za celostno komuniciranje
z mediji; zelo pomembna bo dobra
priprava gradiv za IO in druge
organe stranke; na že omenjeni
konstitutivni seji so člani IO podprli
usmeritev, da bodo zaradi enako-
merne pokritosti celotnega teritorija
Slovenije tudi zadolženi za posamez-
ne regije, od koder prihajajo; ključna
bo neposredna in stalna komunika-
cija z vsemi ravnmi delovanja
stranke: stranka z organi, poslanska
skupina,ministri v vladi,svetniška
skupina v Državnem svetu, zveze,
gibanja, Nova generacija, Klub
županov, regionalni in občinski
odbori, programski svet z delovnimi
pododbori... pomembno vlogo za
notranjo komunikacijo ima naše
strankarsko glasilo SLS Odmev, ki
je bilo zelo dobro sprejeto in
internetna stran SLS. Na kratko
rečeno: stranko želim voditi uspešno
in učinkovito in za to je predpogoj
profesionalnost na vseh ravneh.

Kakšno vlogo bo pri tem imela
poslanska skupina v Državnem
zboru, ki jo tudi vodite?

Tako kot doslej. Zelo pomembno.
Preko poslancev stranka “govori”,
polemizira, najbolj neposredno
politično izraža strankina stališča.
Stališča, ki so pred tem sprejeta na
pristojnih organih stranke. Po
kongresu sta bili v Državnem zboru
že dve seji. Tako na tisti, ki je bila
posvečena ustavnim spremembam,
kot na redni novemberski seji je bila
poslanska skupina zelo aktivna, tudi
v javnosti prisotna in lahko le
ugotovim, da je pokongresno zavze-
tost čutiti tudi v poslanski skupini.

V javnosti so bile deležne večje
pozornosti vaše izjave po izvolitvi,
da boste kot predsednik stranke v
okviru koalicije ostreje zastopali
stališča SLS. Ste lahko bolj
konkretni?

Za predsednika SLS sem bil
izvoljen sredi mandata tako vlade
kot parlamenta in zatečeno stanje
,ki na marsikaterih področjih ni
najboljše, ne dopušča hitrih in
radikalnih rezov. S tem bi lahko
nastali novi problemi in napetosti,
ki jih tudi volivci ne bi nagradili.
Toda ob tem jasno povem, da bomo
kot vladna stranka dosledno
vztrajali, da se gospodarski del
programa za učinkovit vstop
Slovenije v EU, ki smo ga štiri vladne
stranke poleti sprejele na Brdu, v
celoti izvede. Ob tem pa dodajam
naše zavzemanje, da se bo bremena
nekaterih nujnih reform pravično

porazdelilo med vse sloje prebi–
valstva; pri davčni reformi bomo
vztrajali, da se ne sme poslabšati
položaj družinam z več otroki;
podprli bomo vse načine boja proti
korupciji, ki je nastala v obdobju
tranzicije in grozi, da bo prizadela
vse veje oblasti.

Za bolj prepoznavno podobo
SLS je zelo pomembno, da bomo
v koaliciji verodostojni – to se pravi,
da bomo naša politična stališča
predstavljali argumentirano. Naše
osnovno vodilo bo delovanje v
dobrobit Slovenije.

Kako vidite aktualni položaj občin,
še posebej v luči dejstva, da ima
SLS največ županov?

Župani povedo, da so pred
slovenskimi občinami leta suhih
krav. To se čuti pri zmanjševanju
državnih sredstev za investicije, za
katere so pristojne občine. Naši
župani pa kljub temu ohranjajo
optimizem in so v veliki večini uspeš-
ni in spoštovani. V njih vidim po-
membno politično in personalno
moč SLS. Prav preko njih, naših
številnih občinskih svetnikov in
svetnic, stranka ohranja občutljivost
do vsakodnevnih problemov, ki
bremenijo preprostega slovenskega
človeka. In jih v veliki meri tudi zna
reševati. Če stranka izgubi ta nepo–
sredni stik, potem se oddalji od ljudi
in postane samozadostna. Upam, da
se nam to ne bo nikoli pripetilo!

Ali je prav ta občutljivost vzrok, da
stranka ostaja zvesta tudi pode-
želju, čeprav ste na kongresu pou-
darjali potrebo, da SLS razširi
svoje politično poslanstvo?

Da. SLS je veliko naredila za
slovensko podeželje in kmetijstvo;če
omenim samo urejeno ceno mleka,
izpogajane kvote, dober državni
proračun. Uspešen pogajalec v Brus-
lju je bil naš dosedanji predsednik
in kmetijski minister mag. But. In
tako zavzetost bomo ohranili. Bomo
pa še bolj poudarjali pomen pri-
delave zdrave hrane, pomen kme-
tijstva za kulturno in predvsem po-
seljeno krajino, zavzemanje za eko-
logijo. Tudi s tem bomo širili naš
politični spekter in nagovarjali nove
volivce.

Slovensko ljudsko stranko je res
posrečeno ponazorila celostna po-
doba kongresa v Rogaški Slatini z
dvema srcema.

Resnično je bil to zadetek v polno.
Naša sedanjost in prihodnost.

Manjše odprto srce v večjem, tudi
odprtem srcu. Ponazarja odprto
SLS v slovenski politični prostor;
ponazarja odprto slovensko srce v
Evropo in nenazadnje, če želiš, da
si izbran in izbira za prihodnost,
moraš biti odprt in imeti rad svoje
delo in ljudi, ki ti zaupajo.

In za konec, kako boste preživeli
veseli december?

Vsaj dve tretjini zelo zavzeto.
Upam, da se bodo vsi organi stranke
konstituirali in da bomo pozitivno
sporočilo kongresa prenesli na vse
ravni, kjer stranka deluje. Ker pa je
december čas pričakovanja, pa
upam, da  bomo vsi, ki želimo naši
stranki dobro, poleg političnega
delovanja znali najti čas za prijatelje
in naše najdražje. Pa z optimizmom
pričakujmo leto 2004!

intervju
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sl(s)lavni

prof. dr. BERTA JEREB
Gospa Berta Jerebova: “Prijatelji naše stranke: nikar ne pozabite, da smo mi “v manjšini”
samo v Sloveniji. Takih, kot smo mi v SLS, v naši stranki, je večina ljudi po Evropi, Ameriki
in še kje. Z našimi cilji in našimi vrednotami smo točno tam, kamor teži večina civiliziranega
človeštva. Dovolj razlogov za samozavest!”

Kako se začenja vaš dan?
Okrog pol osmih zlezem iz postelje,

pol ure telovadbe, kopalnica,zajtrk z
možem, nato pa na kolo in na
onkološki inštitut. Včasih se spotoma
ustavim v kapelici pri frančiškanih,
kjer na Boga naslavljam vedno več
prošenj v težavah , ko sem brez moči.

Ne delujete mi ravno brez moči in ko
sva že pri tem - ste sploh uspeli spoz-
nati pravi pomen besede
“upokojitev”?

Seveda, saj me je vodstvo onko-
loškega inštituta postavilo na hodnik,
kjer naj (zastonj) delam, ministrstvo
za znanost pa mi skuša, tudi v nas-
protju z zakonom, preprečiti razisko-
valno delo. Morda to ni pravi pomen
besede upokojitev, ampak tako sem
jo doživela. Seveda me tudi nihče ni
vprašal, če hočem v pokoj. V Slovenski
ljudski stranki sem vrsto let vodila
Upokojensko zvezo, kjer smo skušali
doseči, da bi bilo upokojevanje bolj
civilizirano, manj birokratsko, bolj v
skladu z željami in potrebami obeh
partnerjev in bi tako država lahko
izkoristila še mnogo tistega, kar sta-
rejši znamo in lahko nudimo. Nekaj
malega smo v novem zakonu že doseg-
li, izgleda pa, da še nismo premaknili
birokratske miselnosti, ki jo velikokrat
občutim tudi na svoji koži. Danes še

bolj vem, kako prav smo imeli v
Upokojenski zvezi že več kot pred
desetletjem.

Kaj vam pomeni vaše delo z “malimi
ljudmi”?

Delo z “malimi ljudmi” je moj poklic,
moje veselje, razlog, da še vztrajam in
prilika, da uvedem mlajše kolege(-ice)
v to zahtevno vejo medicine. Onkolog
sem že od vsega začetka, v delo z malimi
bolniki z rakom pa me je vpeljal moj
šef in učitelj prof. Hultberg v Stock-
holmu pred kakimi 40 leti. Sam bi se
bil rad ukvarjal z otroci, a mu zahtevna
služba ni dovolila, zato je meni pred-
lagal naj jih prevzamem.

Takrat to še ni bila posebna veja
onkologije. Zbrali smo se kolegi
pediater, otroški kirurg in jaz onkolog,
ter s serijo predavanj in predstavitev
nabirali somišljenike po skandinavskih
klinikah. Takrat se je tudi v Evropi
začelo, organizirala se je mednarodna
zveza otroške onkologije. Skandinavci
smo se takoj vključili, kmalu so
pristopili tudi Američani  in v začetku
70 let se je razvila otroška onkologija.
Zdaj je otroka z rakom obravnaval tim
strokovnjakov: kirurg, pediater, onko-
log, patolog itd. in uspehi so se kmalu
pokazali. Preživetje teh bolnikov je bilo
vedno boljše, danes se jih dobri dve
tretjini pozdravi, medtem ko so še eno
generacijo nazaj večinoma umirali
zaradi  te bolezni. Ker imamo sedaj
uradno več preživelih, pa prvič v
zgodovini medicine spoznavamo
posledice težke bolezni in težkega
zdravljenja teh malih trpinov. Iz tega
se tudi učimo, kako jih zdraviti, da bo
posledic (operacij, obsevanja, kemo-
terapija) čim manj; pod samozavestnim
geslom OZDRAVLJENJE SAMO NI
DOVOLJ! VAŽNA JE KVALITETA
ŽIVLJENJA PO OZDRAVLJENJU!
In to je  moje življenjsko delo. Moj
prispevek v stroki je bil v glavnem, da
sem pojasnila z natančnimi študijam,
po kakšnih principih je treba prilagajati
metode zdravljenja vsakemu bolniku in
vsakemu tumorju posebej, da dosežemo
najboljše rezultate z najmanj škodlji-
vimi posegi. Ker sem preko 20 let delala
v dveh najboljših centrih za raka  na
svetu v Karolinški bolnici v Stockholmu
ter v Memorial Sloan - Kettering Cancer
Center v New Yorku sem lahko vplivala
na način dela tudi drugih kolegov in
lahko rečem, da nam je uspelo pre-
makniti otroško onkologijo na raven,
ki jo “odrasla” onkologija ni dosegla.

Kako potemtakem poteka vaš dan na
Onkološkem inštitutu ; prej ste omenili
“hodnik”?

Na Onkološkem inštitutu, kjer zadnje
čase čisto zares uradujem na hodniku -
za upokojenko drugje ni prostora - nas

navadno zasujejo s čisto drugimi
stvarmi, kot sem si zamislila. Tako mi
za tisto, kar sem se namenila delati,
ponavadi zmanjka časa - predvsem za
sodelovanje z mlajšimi kolegi pri
zdravljenju najtežjih bolnikov, bolnikov
z rakavo boleznijo.

Nenajavljeni bolniki,  kolegi v težavah
s svojimi bolniki, magisteriji, doktorati,
“Mali vitezi” s svojimi težavami, predlogi
… To je to. Potem je seveda treba
vzpodbujati kolege z drugih klinik za
sodelovanje pri bolnikih, pri raziskavah,
pri pripravah na predavanja, jim
ponujati pomoč in obljubljati slavo in
denar, če bodo uspešni. Seveda vsi vemo,
da so take obljube bolj prazne,  a te
včasih le pričarajo malo dobre volje….

Kako skrbite za to, da vse to zmorete?
Rekreacija?

To zmorem, ker sem še relativno
zdrava, nekaj me daje levo koleno. Za
rekreacijo plavam, igram namizni tenis
in bridge. Omislila sem si občasno
pomoč pri gospodinjstvu.

Pomaga pa mi tudi ne preveč
skromna misel, da sem do neke mere
dejansko nenadomestljiva, kljub klišeju,
ki pravi nasprotno. Ampak - toliko let
sem delala v dveh svetovnih centrih,
kamor so se stekali težki “primeri” iz
vsega sveta, da sem v dobrih dvajsetih
letih videla toliko težkih in redkih oblik
otroškega raka, kot bi jih drugače v
kakšnih 500 letih, če bi ostala v
Ljubljani. In imam seveda temu
primerne izkušnje. Te bi rada čim bolj
prenesla mlajšim kolegom, ki niso imeli
takih priložnosti kot jaz.

Vaše videnje pomena delovanja

Ambasador znanosti 1997

fundacij, kot je “Mali vitez….”?
Pomen fundacije, kot je “Mali Vitez”

je predvsem v tem, da se ljudje,
sčasoma pa tudi oblasti, seznanijo z
dejstvi, da raka dobijo tudi otroci, da
se ga da preživeti, da bolezen in
zdravljenje puščata posledice na
preživelih, da so ti preživeli naše veliko
bogastvo, da pa rabijo našo pomoč.
Za same bivše bolnike je fundacija
kraj, kjer najdejo sotrpine,
somišljenike, kjer niso nekaj poseb-
nega, čemur se ljudje sicer čudijo,
razumevanja pa pravzaprav nimajo.
Tu se lahko sprostijo, pokažejo lahko
svoje dvome, strahove, težave ter
najdejo pomoč; psihološko,
materinsko in seveda zdravstveno, če
je treba in če je možno. Fundacija jim
pomaga da razvijejo svoje potenciale,
ki niso majhni, le na dan včasih ne
morejo. Pri proučevanju teh bivših
bolnikov smo namreč odkrili, da so
večinoma čustveno zavrti, tako, da ne
morejo izkoristiti svojih razumskih
sposobnosti, ki pa so v večini primerov
še kako ohranjene.

Pa preskok na politiko; strankarsko
delovanje - nekoč in danes. Kako
gledate na spremembe, ki so se v

zadnjem času zgodile? In kje pri
nadaljnjem delu stranke vidite sebe?

Ko sem v stranki začela, je bila
majhna, vesela, optimistična, bila sem
nenadoma med prijatelji, ki jih prej
nisem poznala. Pomagali smo si,
skupaj kovali predloge, programe,
marsikaj dobrega uspeli uresničiti,
npr. državno pokojnino. Sčasoma se
je stranka “sprofesionalizirala”,
postala bolj birokratska, mnogi v njej,
izgleda zasledujejo svoje cilje, manj je
veselja in prijateljstva. Spremembe  v
zadnjem času kažejo na bolje. Moja
prihodnost v stranki pa je, hm, pred-
vsem kratka (bližam se 80-im) in jo

“Z malimi vitezi”

Podelitev priznanja ljudje odprtih
rok
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Klub podjetnikov SLS  se bo sestal na rednem letnem
zboru v petek 05.12.2003 ob 13:00 uri  v prostorih
Toplice  SNOVIK  pri Kamniku.

Dnevni red:
1. Poročilo o opravljenem delu
2. Program dela za prihodnje delo

Na sestanku bo sodeloval tudi predsednik stranke Janez Podobnik.
Vabljeni so vsi simpatizerji in člani  kluba SP.

Predsednik Klupa SP
   JANEZ OVEN

UPOKOJENSKA ZVEZA SLS

Upravni odbor Zveze upokojencev na 8. seji 27. oktobra letos.

Iz leve: Tone Lečnik, Bogdan Bradač, Ivanka Brezikar in Ivan Hribar

Nada Skuk, predsednica SŽZ

Obisk v Avstriji

Na sliki so: Marta Toplak, Nada Skuk, Mira Rotman in Angela Rakuša ,
Ivanka Gruber, Gerhild Rack,  dr.Oslinde Jahnel

Slovenska ženska zveza je na
povabilo Slovensko - avstrijskega
prijateljstva zastopala Slovenijo  na
posvetu v Gradzu v sosednji Avstriji.

Posvet na temo: “Kaj pričakujemo
z vključitvijo Slovenije v EU?” je
organiziralo avstrijsko Žensko
društvo za družino HERA. Dele-
gacijo SŽZ je vodila podpredsednica
SLS in predsednica SŽZ ga. Nada
Skuk. Sodelovale so tudi pod-
predsednica SŽZ ga. Mira Rotman,
članica UO SŽZ ga.Milena Munda,
predsednica Gospodinjskega društva
ga. Marta Toplak iz Juršincev in ga.
Angela Rakuša iz Ormoža ter druge
predstavnice iz občinskih odborov. V
slovenski delegaciji so bile tudi
dijakinje  Srednje ekonomske šole
Maribor in  druge članice. Društvo
čezmejnega prijateljstva je zastopala
predsednica iz Gradza ga. Ivanka
Gruber iz Maribora pa gospa
Ambrožič.

V uvodnem nagovoru je ga. Gerhild
Rack poudarila, da sta bili Avstrija in
Slovenija vedno povezani na različne
načine

 Gospa Nada Skuk je na posvetu
predstavila pripravljenost Slovenije
na vstop v EU. Nanizala je podatke o
naraščajoči brezposelnosti žensk
zaradi stečajev v tekstilni, usnjarski
in obutveni dejavnosti.  Podrobneje
je predstavila zakonodajo s področja
družinske politike in enakih možnosti
žensk in moških ter položaj žensk v
Sloveniji v politiki. Poudarila je, da
je naša stranka v  koalicijski vladi
dosegla   nekatere spremembe na
področju družinske politike. Tako
imamo v Sloveniji na primer
t.i.državno pokojnino, priznano
pokojninsko dobo in davčne olajšave
za vsakega otroka. Povedala je, da se
stranka  zavzema tudi za vzpodbude
kmetijstvu, razvoj podeželja in malih

podjetji, ki jih vidi kot ponudnike
novih delovnih mest.

Gospa Marta Toplak je predstavila
namen ustanovitve in delovanje go-
spodinjskega društva, gospa Angela
Rakuša  je pojasnila kakšno je social-
no stanje kmetice in gospodinje v
Sloveniji.

 V razpravi so udeleženke ugo-
tovile, da je položaj žensk v politiki v
obeh državah zelo podoben.
Soglašale so tudi v ugotovitvi, da
položaj gospodinje in kmetice ni
dovolj priznan in upoštevan kot
poklic. Udeleženke so lahko navezale
tudi poslovne stike in dobile povabilo
za nadaljnje sodelovanje.

Društvo HERA  ima svojo
predstavnico  v Bruslju, kjer zastopa
interese gospodinj.

Izdajajo tudi svoj informator z istim
naslovom. Gospa Christa Goger je
zaprosila, da predstavimo svoje de-
lovanje in položaj družine in gospo-
dinj v Sloveniji v njihovem informa-
torju.

Pogovor so udeleženke  nadaljevale
v prijetnem vzdušju  ob pogostitvi, ki
jo je za vse udeleženke priredila avst-
rijska  poslanka ga. Waltraut Klasnic.

Pred povratkom v Slovenijo so se
udeleženke v sončnem vremenu
sprehodile po letošnji evropski kul-
turni prestolnici in si ogledale še
nekatere znamenitosti Gradza.

vidim, kot čas manjše aktivnosti, ker
pač manj zmorem.

Katere knjige ste v zadnjem času
prebrali in katera vam je najljubša?

Berem Colleen Mc Cullough, Cesar
J. Michener, Hawaü… in še
Aleksander Solženicin - V prvem
krogu.

Ali gledate televizijo in katere oddaje?
TV dnevnik, včasih Odmeve,

kakšen film, pa šport – tenis in
nogomet!

Kje ste bili na zadnje z možem na
izletu?

Pred 3 tedni v Premanturi, v našem
vikendu. Tja hodiva tudi poleti, kadar
ni preveč otrok in vnukov, izleti in
potovanja me manj veselijo, najbrž
sem se že preveč potepala po svetu in
sem pravzaprav zelo rada doma. Z
veseljem bi se šla za nekaj ur sprehodit
po Stockholmu ali pa po 2. aveniji na
Manhattnu, ampak samo pod
pogojem, da bi me nekdo s čarobno
palico tja postavil. Tako pa to raje
počnem v mislih;  da bi se spet gnetla
po letališčih, sedela cele ure  na
tesnem sedežu, se seznanjala z
hotelsko sobo in podobno? Ne, ne…
Prenaporno!

KLUB SP SLS

ŽENSKA ZVEZA SLS
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Predstavljamo vam nadaljevanje kmetijskega dela
POGODBE O USTAVI ZA EVROPO,
ki ga je soglasno sprejela Evropska konvencija 13. junija in 10.
julija 2003 in je bil predložen predsedniku evropskega sveta v
Rimu 18. julija 2003

Člen III-124
1. Za doseganje ciljev, določenih v členu III-123, se vzpostavi skupna ureditev

kmetijskih trgov.
Ta ureditev je glede na zadevni proizvod v eni od naslednjih oblik:
a) skupna pravila konkurence;
b) obvezna uskladitev različnih nacionalnih tržnih ureditev;
c) evropska tržna ureditev.

2. skupna ureditev, vzpostavljena v skladu z odstavkom 1, lahko vključuje vse
ukrepe, nujne za doseganje ciljev iz člena III-123, zlasti uravnavanje cen,
pomoči pri proizvodnji in trženju različnih proizvodov, ukrepe za skladiščenje
in prenos zalog ter skupne mehanizme za stabiliziranje uvoza ali izvoza.
Skupna ureditev je omejena na doseganje ciljev, določenih v členu III-123, in
izključuje vsakršno diskriminacijo med proizvajalci in potrošniki v Uniji.
Vsaka skupna cenovna politika temelji na skupnih merilih in enotnih metodah
izračunavanja.

3. Za doseganje zastavljenih ciljev skupne ureditev iz odstavka 1 se lahko ustanovi
enega ali več kmetijskih usmerjevalnih in jamstvenih skladov.

Člen III-125
Da bi omogočili doseganje ciljev iz člena III-123, se lahko v okviru skupne

kmetijske politike predvidijo naslednje ukrepe:
a) učinkovito usklajevanje prizadevanj na področju poklicnega

usposabljanja, raziskav in
razširjanja znanja na področju kmetijstva; to lahko vključuje skupno

financiranje projektov ali institucij;
b) skupni ukrepi za pospeševanje porabe nekaterih proizvodov.

Člen III-126
1. Oddelek o pravilih konkurence se uporablja za proizvodnjo kmetijskih

proizvodov in trgovino s kmetijskimi proizvodi le v obsegu, določenem v
evropskih zakonih ali okvirnih zakonih v skladu s členom III-127 (2), ob
upoštevanju ciljev iz člena III-123.

2. Svet ministrov lahko na predlog Komisije sprejme evropsko uredbo ali sklep,
s katerim odobri dodelitev pomoči:
a) za zaščito podjetij, ki so zaradi strukturnih ali naravnih
razmer v slabšem položaju;
b) v okviru programov gospodarskega razvoja.

Člen III-127
1. Komisija da predloge za oblikovanje in uresničevanje skupne kmetijske politike,

vključno z nadomestitvijo nacionalnih ureditev z eno od oblik skupne ureditve,
predvidene v členu III-124 (1), ter za izvajanje ukrepov, podrobno iz tega
oddelka.
Ti predlogi upoštevajo soodvisnost kmetijskih vprašanj, obravnavanih v tem
oddelku.

2. Evropski zakoni ali okvirni zakoni določijo skupne ureditve, predvidene v
členu III-124 (1) in druge določbe, potrebne za doseganje ciljev skupne
kmetijske politike in skupne ribiške     politike. Sprejemajo se po posvetovanju
z Ekonomsko-socialnim odborom.

3. Svet ministrov na predlog Komisije sprejme evropske uredbe ali sklepe o
določitvi cen, prelevmanov, pomoči in količinskih omejitvah ter o določanju
in dodeljevanju možnosti ribolova.

3. V skladu z odstavkom 2 se nadomesti nacionalne trže ureditve s skupno
ureditvijo iz člena III-124 (1)m le:
a) skupna ureditev državam članicam, ki nasprotujejo temu
ukrepu in imajo lastno ureditev za neko proizvodnjo, ponuja
enakovredne zaščitne ukrepe glede zaposlovanja in
življenjske ravni zadevnih proizvajalcev, ob upoštevanju
sčasoma možnih prilagoditev in potrebne specializacije;
b) taka ureditev  Uniji zagotavlja tržne pogoje, ki so podobni
tistim na nacionalnem trgu.

4. Če se skupna ureditev za nekatere surovine ustanovi pred obstojem skupne
ureditve za ustrezne predelane proizvode, se lahko surovine, kis e uporabljajo
za predelane proizvode, namenjene izvozu v tretje države, uvozi iz držav zunaj
Unije.

Člen III-128
Kadar je proizvod v državi članici predmet nacionalne tržne ureditev ali notranjih
predpisov z enakim učinkom, ki vplivajo na konkurenčni položaj podobne
proizvodnje v drugi državi članici, države članice uvedejo izravnalno dajatev na
uvoz tega proizvoda iz države članice, v kateri obstaja taka ureditev ali taki
predpisi, razen če ta država ne uvede izravnalne dajatve na izvoz.
Komisija sprejme evropske uredbe ali sklepe, s katerimi določi višino teh dajatev
naravni, ki je potrebna za ponovno vzpostavitev ravnotežja; odobri lahko tudi
druge ukrepe, za katere določi pogoje in podrobnosti.

Franc Potočnik, predsednik GO SKZ - SLS

DAVČNA REFORMA NE SME
POSLABŠATI DOHODKOVNEGA
POLOŽAJA KMETOV

Žal delovni osnutki nove davčne
zakonodaje, ki jih pripravlja
finančno ministrstvo kažejo na to,
da bi se to lahko zgodilo. Najbližje
vladnemu sprejemu je zakon o do–
hodnini, ki bi lahko kmete močno
prizadel.

Do sedaj so bili kmetje oziroma
lastniki kmetijskih zemljišč in
gozdov obdavčeni na osnovi
katastrskega  dohodka, ki se je
všteval v dohodninsko osnovo.
Delovno gradivo novega zakona o
dohodnini pa predvideva, da so
dohodki iz osnovne kmetijske in
gozdarske dejavnosti tudi
“subvencije”. To pomeni, da bi bile
le-te po novem neposredno ob–
davčene. Temu v Slovenski kmečki
zvezi -SLS odločno nasprotujemo.
Zakaj? Zato, ker bi to bila dodatna
davčna obremenitev za kmete.

“Subvencije” namreč niso
dohodek, pač pa prihodek kmetije.
In kaj torej so “subvencije”. EKO

0
so neposredna plačila, ki naj bi v
splošnem pokrila razlika med

polno lastno
in tržno ce-
no kmetijs-
kih pridel-
kov. Z izrav-
n a l n i m i
EKO

1
, EKO

2
in EKO

3
plačili pa naj
bi pokrili
višje stroške pridelave v težjih pri–
delovalnih razmerah in ob manjših
pridelkih pri naravi prijaznejših
načinih kmetovanja.

Raziskave agrarnih ekonomistov
kažejo, da se kljub povečanju teh
plačil v zadnjih letih dohodkovni
položaj kmetijstva zaradi relativ-
nega padanja odkupnih cen in
rasti proizvodnih stroškov v pov-
prečju ni izboljšal.

Zato v Slovenski kmečki zvezi -
SLS nasprotujemo, da bi se zaradi
novih davčnih obremenitev
položaj še poslabšal. Iščemo take
rešitve, da se to res ne bi zgodilo.

Mag. Franc But, minister

AKONTACIJA IZPLAČIL ZA ODPRAVO
POSLEDIC NARAVNIH NESREČ V LETU
2003 ŠE LETOS

Posledice vsega, kar se je letos
dogajalo z vremenom, čutijo zlasti
slovenski kmetovalci. Suša, toča,
pozeba, po tudi hrušev ožig, so
zmanjšali pridelke in zlasti
živinorejcem prinesli težave s
pomanjkanjem krme. Res je, da se
je proti naravi težko boriti, a
učinkovita in hitra pomoč zaleže in
daje ljudem občutek, da družba na
njih in na njihove težave ni v celoti
pozabila. Letos smo poskušali
kmetovalcem že pomagati s
ponudbo koruze iz blagovnih rezerv.
V teh dneh pa smo že začeli izdajati
odločbe za izplačila akontacije za
odpravo posledic naravnih nesreč.
Skupno bo izdanih okrog 35.00
odločb, katerim bo, v kratkem
sledilo tudi dejansko izplačilo. V ta
namen bomo še letos, v decembru
izplačali skupno dobre štiri milijarde
SIT akontacijskih izplačil. Vse to
nam je uspelo z velikim naporom
postoriti na Ministrstvu za
kmetijstvo, gozdarstvo in prehrano.

Do letos je
bilo odgo-
vorno za
odpravo po-
sledic na-
ravnih ne-
sreč v kme-
tijstvu Mini-
strstvo za
okolje, z no-
vo zakono-
dajo pa je pristojnost prešla na
kmetijsko ministrstvo. Veseli me, da
nam je vse potrebno za izplačilo
akontacije uspelo postoriti v treh
mesecih, čeprav smo projekt
izpeljali iz nič, z obstoječimi
zaposlenimi in brez podpore za to v
preteklosti odgovornega okoljskega
ministrstva. V tem letu je Vlada, ob
štirih milijardah za akontacijo
zagotovila še dve milijardi za
organizacijo in sofinanciranje
vzajemnega zavarovanja pridelkov v
kmetijstvu. Ta denar bo mogoče
koristiti pri zavarovanjih v
prihodnjem letu.
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Sv. Miklavž bo tudi letos na svoji poti obiskal Novo generacijo
in Slovensko ljudsko stranko ter naše prijatelje,
in sicer v petek 5. decembra 2003 ob 18.00 uri v gostišču Bolero,
Glavna cesta 42, 4202 Naklo
Miklavž bo obdaroval Vaše otroke, poln pa bo presenečenj tudi
za vodstvo stranke, poslance in ministre in vse, ki ste radi z
nami.

Obisk Vaših otrok nam prosim sporočite do 4. decembra do
12. ure, da bo Miklavž za vse lahko pripravil dovolj daril. Naš
telefon je 01 241 88 14, faks 01 241 88 35, dosegljivi pa smo
tudi na naslovu nova.generacija@sls.si

Novo generacijo lahko tudi letos obdarite z Miklavževim
tolarjem,
ki ga nakažete na ŽR 03100 – 1061239561, podkonto 2193,
sklic za Miklavžev tolar.

Veselimo se srečanja z Vami,

Nataša Kavaš Puc   Janez Podobnik
Predsednica Nove generacije                   predsednik Slovenske

  ljudske stranke

Nataša Kavaš Puc, predsednica Nove generacije

VREDNOTE ZA PRIHODNOST
SLOVENIJE

Nova generacija je v Vojniku
oblikovala tudi svoj pripevek k
pogovorom o vrednotah v sklopu
pogovorov, ki jih vodi predsednik
države o prihodnosti Slovenije. Pri
razmišljanju o vrednotah za pri–
hodnost Slovenije nas je vodila
ideja, da so vrednote naše živ–
ljenjsko vodilo, življenjska vizija,
ki nas usmerja na naši poti. Slo–
venci se moramo naše vizije za–
vedati, jo zapisati in postaviti na
vidno mesto. Vizija našega naroda
in slovenske države je zapisana v
besedilu naše himne – v Zdravljici.
Iz nje lahko Slovenija črpa še
mnogo stoletij.

Slovenija se sooča z velikimi
izzivi odprtega sveta. Vstopa v
prostor, ki bo vsem državljanom
dajal velike možnosti prodora.
Prešernovsko hrepenenje po svetu
brez meja ima možnost  udeja–
njenja. Brez meja med vzhodom
in zahodom, med severom in
jugom. Brez meja, ki so jih
postavljale ideologije. Brez meja,
ki nam v ljudeh okrog nas ne dajo
videti človeka. Brez meja, ki dušijo

ustvarjalnega
duha in brez
meja, ki dušijo
s a m o z a v e s t
posameznika.
Slovenija je
svoj prodor
vedno znova
dosegala s svojimi ljudmi. Nova
generacija SLS je prepričana, da
bo Slovenija nove izzive zmogla le,
v kolikor se bo svojemu človeku
znova posvetila. V tem odprtem
svetu pa bodo svoj prostor najlažje
našli odprti in samozavestni ljudje.
Ljudje, ki bodo živeli brez meja in
v edinosti; ki se bodo zavedali
svojih korenin in svoje pripadnosti.
Država je tako hkrati pred izzivi,
da znova na prvo mesto postavi
vrednote, ki samozavestnega
človeka oblikujejo. Vrednote, kot
so družina, domovina in
odgovornost, znanje ter svoboda
govora in človek.

Prispevek Nove generacije lahko
najdete na spletni strani
www.nova.generacija.org

POKONGRESNO SREČANJE NOVE
GENERACIJE IN VODSTVA SLS V
VOJNIKU

Sedem dni po kongresu v Rogaški
Slatini so se organi Nove generacija
SLS sestali s svojimi aktivnimi člani
v Vojniku. Skupaj s predsednikom
SLS Janezom Podobnikom, pod–
predsenico Nado Skuk,
predsednikom glavnega
odbora Igorjem Draksler–
jem ter našima gostitelje–
ma županom občine Voj–
nik Benjaminom Poder–
gajsom in predsednikom
OO SLS Marjanom Ko–
vačem, smo se pogovarjali
o našem nadaljnjem delu,
vlogi podmladka v stranki
in prihodnjem sodelo–
vanju. Občina Vojnik in tamkajšnji
občinski odbor SLS sta znana po
izredno domišljenem vključevanju
mladih v delovanje tako občine kot
SLS. Nova generacija SLS je na
zadnjih lokalnih volitvah uspešno
nastopala celo s samostojno listo
mladih in v občinskem svetu pridobila
eno mesto. Na srečanju je Nova
generacija sprejela tudi besedilo o
vrednotah v slovenski družbi, ki smo
ga poslali predsedniku države v
sklopu razgovorov o prihodnosti
Slovenije.

Nova generacija je v Vojniku

načrtovala tudi svoje prihodnje
projekte. Vabimo vse mlade, da se
nam aktivno pridružijo in izkoristijo
možnosti izobraževanja tako doma
kot v tujini. Podobna srečanja z

mladimi po Sloveniji pa se bodo
vrstila tudi v prihodnje.

V Vojniku smo skupaj z vodstvom
stranke imeli tudi tiskovno konfe–
renco, dan pa se je zaključil v družab–
nem vzdušju in gostoljubnosti našega
župana in domačinov. V SLS se vrača
optimizem in veselje, kar je pokazalo
tudi skupno prepevanje. Pridružil se
nam je še Peter Vrisk, sicer tekmec
Janeza Podobnika na kongresu, kar
zagotovo kaže na to, da so tekmeci
na kongresu postali sotekmovalci
moštva SLS na slovenskem
političnem prizorišču.

Mag. Franc But, minister

USPEŠEN POTEK IZPLAČIL SUBVENCIJ
ZA LETO 2003

V teh dneh je že večji del
upravičencev za subvencije v
kmetijstvu in na podeželju za leto
2003 prejelo odločbe in mnogi med
njimi tudi že prva izplačila. Odločbe
bodo v kratkem prejeli tudi tisti, ki
jih doslej še niso prejeli (zlasti
gospodarstva, kjer je bila izvedena
inšpekcijska kontrola). Na naši
Agenciji za kmetijske trge in razvoj
podeželja smo letos uspeli pristopiti
k izplačilom dober mesec in pol
hitreje, kot v preteklem letu. Kar pa
je najpomembnejše, subvencije

ostajajo tudi v naprej osnovni
instrument politike razvoja
kmetijstva in podeželja. Prihodnje
leto se bodo še nadaljnje povečale,
skladno z rezultatom pogajanj z EU.
Največji skok se pričakuje pri
podporah za ECO

1
 ter ECO

2
in

ECO
3
 izplačila. Znesek teh plačil se

bo v letu 2004 podvojil. Vsega tega
zagotovo ne bi bilo, brez uspešnega
pogajanja odgovornega ministra
Slovenske Ljudske Stranke v Bruslju
in doma.
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USKLAJEN PRORAČUN EVROPSKE UNIJE ZA LETO 2004

E V R O P S K E    N O V I C E

Delegaciji Evropskega parlamen-
ta in Svetu unije je uspelo uskladiti
osnutek proračuna unije za leto
2004. Za obveznosti razširjene
skupnosti s 25 članicami je pred-
videnih 111 milijarde evrov, dejans-
ka izplačila pa naj bi dosegla 99,7
milijarde. To je samo 2,3% več od
letošnjega proračuna, ki je bil
namenjen 15-članski uniji. Na koncu
so pogajalci sklenili, da lahko

Evropska komisija zaposli dodatnih
780 uslužbencev z območja držav
pristopnic, vendar pa bo smela
odpreti samo 658 novih delovnih
mest. Poleg tega naj bi funkcionarji
iz novih članic dobili še tretjino
sedežev, ki jih vsako leto izprazni
okoli 400 upokojenih evrokratov.
Usklajeni proračun Unije mora
potrditi še Evropski parlament, ki
se bo sestal sredi decembra v
Strasbourgu.

SPORAZUM O TRANZITNEM SISTEMU ZA TOVORNJAKE,
KI POTUJEJO SKOZI AVSTRIJO

Avstrija si je v času vstopa v EU
izpogajala omejevanje tranzita
tovornjakov čez državo na podlagi
sistema ekotočk. Tovornjaki so bili,
glede na svoj okoljski vpliv,
razvrščeni v več kategorij, za tiste,
ki predstavljajo največjo obre–
menitev za okolje, pa je bilo terjano
najvišje število točk. Dogovorjeno
je tudi bilo, da lahko državo letno
prečka le 1,61 milijona tovornjakov.

Dogovor, ki si ga je Dunaj
izpogajal na pristopnih pogajanjih
pred svojim vstopom v povezavo
leta 1995, se bo iztekel konec

letošnjega leta. Avstrijske ceste pa
bodo po tem brez omejitev odprte
za ves tovorni promet.

EU se glede omejevanja tran–
zitnega tovornega prometa čez
državo z Avstrijo ni strinjala in ni
ugodila njeni nameri za podaljšanje
veljavnega sistema ekotočk tudi po
njegovem izteku konec letošnjega
leta. Predstavniki ministrskega sveta
EU in Evropskega parlamenta so se
sicer strinjali s podaljšanjem
določenih omejitev, a na način, ki
mu je Avstrija nasprotovala.

ZADNJE POROČILO EVROPSKE KOMISIJE O NAPREDKU
DRŽAV PRISTOPNIC

Evropska
komis i ja
j e
predstavila
poročila o
pripravlje–
nosti 10
držav pri–
stopnic, ki

se bodo Evropski uniji pridružili 1.
maja 2004 in redna poročila o
napredku Bolgarije, Romunije in
Turčije. Evropska komisija je
Sloveniji izdala zadnje poročilo pred
vstopom v EU.

Poročilo je bilo ugodno, saj je
Sloveniji namenjeno eno opozorilo
po nujnem ukrepanju, kar je
najmanj med državami pristopni–
cami.

Slovenija je bila med državami
pristopnicami najbolje ocenjena.
Glede opozoril - poleg nujnega

ukrepanja po uskladitvi z evropsko
zakonodajo - so tu še spodbude za
pospeševanje dela na določenih
področjih.

Skladno z opozorilom komisije bi
morala država nujno ukrepati za
uskladitev z evropsko zakonodajo
po priznavanju poklicnih kvalifi–
kacij, spodbude pa so na Slovenijo
naslovljene tudi v smislu zniževanja
inf lacije, pospeševanja procesa
privatizacije bančnega in zavaroval–
niškega sektorja, krepitve slovenske
uprave, odpravljanja sodnih za–
ostankov ter hitrejšega oddajanja
prvno revidirane evropske zakono–
daje v slovenski različici.

Evropski parlament je sprejel tudi
zavezujočo resolucijo o uravnote–
ženi predstavitvi moških in žensk na
junijskih volitvah v Evropski
parlament.

EVROPSKI PARLAMENTARCI O POLITIKI DO ‘NOVIH
SOSED’

V mesecu novembru sta v okviru seje Evropskega parlamenta potekali dve zasedanji. Prvo zasedanje je potekalo 5. in 6. novembra v
Bruslju, drugo pa od 17. do 20. novembra v Strasbourgu.
Opazovalec Slovenske ljudske stranke, Janez Podobnik, se je zaradi velikega števila obveznosti udeležil zasedanja v Bruslju.

dokument komisije sprejel reso–
lucijo, ki se nanaša na strategijo
delovanja po širitvi, spodbujajoč mir,
varnost, demokracijo in ekonomsko
stabilnost. Nadalje predvideva, da bi
bilo smiselno, da se najprej pripra–
vijo skupne politike med Evropsko
unijo in njenimi sosedami na temo
človekovih pravic, demokracije,
pravnega reda ter razvoja civilne
družbe, izobraževanja, raziskovanja,
kulture in medijev.

Druga skupina skupnih politik naj
se nanaša na prosti pretok oseb,
sodelovanje na področju pravosodja
in boja proti terorizmu. Evropski
poslanci so tudi poudarili, da bi po
njihovem mnenju morala ideja o
‘sosedskih odnosih’ obsegati skupno

delovanje na področjih kot so
ilegalna imigracija, nedovoljena
trgovina in boj proti korupciji.

V tretjo skupino naj bi bil vključen
prost pretok blaga, storitev in kapi–
tala ter zaposlovanja. Nadalje so
poudarili, da varnost zunanjih meja
Evropske unije zahteva učinkovite in
usklajene ukrepe namenjene boju
proti drogi in prevaram ter trgovini
z ljudmi.

mag. Franc But

ZAKLJUČKI RIBIŠKE KONFERENCE V
BENETKAH SO BILI ZA SLOVENIJO UGODNI

Pred dnevi se je v Benetkah končala
dolgo napovedovana konferenca o
ribištvu v Sredozemskem morju. Ker
je Slovenija sredozemska država in
zaradi znanih neurejenih odnosov z
Republiko Hrvaško, je bilo zanimanje
slovenske javnosti za to konferenco
veliko. Jadransko morje je najbolj
ogroženi del Sredozemskega morja, to
pa je, kot celota, glede ribjih fondov v
zaskrbljujočem stanju. Ribji fondi so
tako danes 3krat nižji, kot so bili pred
desetletji, številne vrste rib izginjajo.
Obstaja nevarnost, da prihodnji rodovi
ne bodo imeli kaj loviti. Zato je prišlo
do sklica Beneške konference. Namen
le te je bil začeti pogovor o oblikovanju
skupne ribiške politike v Sredozemlju.
Ta naj bi dokončno odpravila plenjenje
ribjega bogastva, nelegalni ulov,
kriminal povezan s tem in postavila
učinkovit nadzor. Eden od ciljev
konference je bil tudi v poskusu doseči
minimalne standarde za oblikovanje
zaščitnih con. Vse države udeleženke,
teh je bilo 40 (vse sredozemske države,
vse sedanje in nove članice Evropske
Unije, Japonska, Rusija), so v
Benetkah sprejele zaključno
deklaracijo. S to so se politično
zavezale, da
sp r e j e m a j o
dogovor o za-
četku obliko-
vanja ribiške
politike v Sre-
dozemlju. Ta
bo na koncu,
po naslednjih
krogih pogo-
vorov, pri-

peljala do kvot, ki bodo osnova za
pravice vsake države za ulov rib. Ob
tem so se tudi zavezale, da bodo sku-
pno pristopile k oblikovanju zaščitnih
con, kjer bo ribolov, zaradi posebne
ogroženosti morja, omejen. In kar je
najpomembnejše, dogovorjeno je bilo,
da se lahko te zaščitne cone oblikujejo
le dogovorno, med vsemi državami v
prostoru. Beneška konferenca je tako
obsodila vsako enostransko dejanje na
tem področju, s tem pa tudi eno-
stransko razglasitev s strani Hrvaške.
Pri navedbi kritike enostranskega
dejanja Hrvaške smo bili zlasti
konkretni italijanski minister,
evropski komisar Fischler in sam, ki
sem na tej konferenci vodil slovensko
delegacijo. Beneška konferenca
pomeni le začetek nekega procesa, ki
se bo nadaljeval verjetno v naslednjih
dveh letih, ko naj bi v Sredozemlju
tudi dokončno sprejeli vse elemente
skupne ribiške politike. Konferenca se
bo nadaljevala že čez nekaj mesecev,
s posebnim krogom srečanj
Jadranskih držav, kar se bo zgodilo
na pobudo Slovenije, izrečene v
Benetkah.

Evropska komisija je pripravila
okvirni dokument o naravi odnosov

s prihodnjimi sosedi Evropske unije.
Evropski parlament je v odgovor na

Mag. Uršula Jesih, Petra Hiršel
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VALTER MIKLAVČIČ:
»Kaj res še niste slišali za Rakitovec?«

Barbara Gračner

Pod Kraškim robom, nad
katerim se dviga hribovje z vrhovi,
med katerimi je najvišja Žbevnica,
ki je že nad “grešno mejo” tisočih
metrov, leži vas Rakitovec. In da
marsikdo (poleg mene) do danes

še ni slišal zanjo, tudi verjamem.
Na vzhodni strani vasi že poteka
državna meja s Hrvaško. Vse do
danes in čisto zares je kraj ohranil
prvotno in tipično podobo istrske
vasi. Kamnite hiše so stisnjene
druga ob drugo, skozi vas in
dvorišča pa vodijo ozke “uličice”.

Valter Miklavčič, 48 letni član
naše stranke in predsednik
krajevne skupnosti mi z rahlo
kislim nasmehom na začetku
najinega srečanja reče :“Smo
samostojna krajevna skupnost,
brez vodovoda, gostilne in
trgovine!” Malce se zamislim in
pred očmi se mi odvije scenarij
življenja tam nekje, kot radi
rečemo “bogu za hrbtom”. Pa me
Valter reši in popravi začetek : “
Ma, dajte no, saj ni tako hudo,
pridite k nam v mesecu maju, ko
na travnikih rastejo medenice in
valovijo srebrni lasići…. V jeseni
se pa tolče brinj iz katerega bomo
zdaj kuhali kakovostni brinjevec!”
In nato pogovor steče (tudi brez
brinjevca.)

Valter je izredno aktiven, de–
laven in požrtvovalen predsednik
svojih krajanov. In ni “od včeraj”.
Že kot mlad fant je sodeloval pri
vzdrževanju in urejanju vaških
poti in organiziral vaške zabave;
od pustovanj, šagr, domačih iger,
od katerih imajo še danes najraje
balincanje. Vedno se je zavzemal
za ohranitev neokrnjene narave,
ohranitev pravega življenja na

vasi, predvsem pa za boljšo po–
vezavo z drugimi kraji. Tako je bil
že v bivši občini Sežana delegat
Rakitovca v občinskem svetu, nato
pa predlagatelj priključitve krajevne
skupnosti k občini Koper, kar se je

uresničilo leta 1995. Poln volje in
energije je bil pobudnik ustanovitve
prostovoljnega gasilskega društva in
še istega 1999 leta je bilo na njegovo
pobudo ustanovljeno tudi društvo za
turizem, šport, kulturo in razvoj
Rakitovca, katerega predsednik je

postal Valter. Ena izmed njegovih
pomembnih nalog, ki si jih je
zastavil, je bila pričeti spodbujati
čezmejno sodelovanje z občinama
Buzet in Lanišče na turističnem,
športnem in kulturnem področju.
Valter vsako leto organizira vsaj dve
čistilni akciji, pustovanje po starem
vaškem običaju, šagro po starem.
Zadnja leta je nadvse odmevno
prvomajsko srečanje “ljudi z obeh
strani meje”, ki mejo na ta dan kar
“odprejo”.

Valter je neustavljiv – brska,
raziskuje, zato je pred časom odkril
tudi razpis evropskih sredstev za
obnovitev kalov in ohranitev
habitatov (metulji, kačji pastirji,
žabe, plazilci, ptiči…) Tako je nastal
projekt NATURA , “life” program.
Zbral je tudi gradivo in omogočil
izid zloženke o Rakitovcu, ker želi,
da kraj resnično živi naprej tudi
širše… Smelih načrtov pa je še
veliko. Kar strmim, ko mi začenja
naštevati, česa vse se bo še lotil. Je
pobudnik za ustanovitev turistične
cone, ki naj bi obsegala območje
občin Lanišče, Buzet in KS
Rakitovec. Rad bi, da se postavi
skupni maloobmejni prehod

Rakitovec – Slun. Zanj naj bi
slovenska stran odstopila zemljišče,
napeljala elektriko in telefon. V
zameno pa bi Rakitovec dobil glavni
vod vodovoda s hrvaške strani, ki bi
se povezal na sekundarni vodovod,
ta pa bi potem Rakitovec oskrboval
s pitno vodo, ki je zdaj ni. Valter bi
rad postavil športni park – dokon–
čali bodo večnamensko igrišče,
zgradili štiri balinišča, dve teniški
igrišči, igrišča za otroke…

V Rakitovcu naj bi nekoč stal
večnamenski objekt  za različne
kulturne in turistične aktivnosti,
zraven pa parkirišče…

S široko razprtimi očmi ga
poslušam in Rakitovec mi postane
naenkrat zelo blizu in poznan. Ko
prelistam še članke in prispevke, v
katerih predvsem primorski mediji
opisujejo življenje  tega kraja in
njegovih prebivalcev, mi postane
kristalno jasno, zakaj je Valter
Miklavčič letos v maju prejel tudi
občinsko priznanje za svoje
dolgoletno delo in trud. Tega ne
izpostavlja posebej, samo
mimogrede omeni. Večkrat  pa pove,
da ima svoj kraj nadvse rad. To pa
se hitro in prepričljivo opazi.

po Sloveniji
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Barbara Gračner

rumena stran

KRATKE SLADKE
Saj ni res, pa je! Zgodilo se je

na isti novembrski dan sta dobila
podmladek oba bivša
predsednika bivših podmladkov
bivših strank SKD in SLS, Aleš
Primc in Damjan Medved. Se
sliši zapleteno? Niti ne.

Stranki sta že nekaj časa
združeni, oba podmladka tudi,
tako, da nas zgoraj navedena

dejstva ne bi smela presenečati….
Damjanu in njegovi Katji

nazdravljamo za njunega Pavla,
Alešu in Alji pa je posijalo novo
sonce, ki mu je ime Miha.

Malce se je naslonil in spočil član
kongresne volilne komisije Jože Slivšek. Iz
Krškega v Rogaško je bila dolga pot,
kongresno dogajanje pestro, potem pa še
odgovorno delo v komisiji… Znanstvene
raziskave so pokazale, da je včasih terapija
z mobilnim telefonom zelo učinkovita in
sproščujoča. Bo držalo ?

V modri obleki je modro molčal prof.
dr. Franc Zagožen. Mogoče pa ravno v
tem trenutku kupuje še kaj v modri
barvi…Ampak ne zase…Ja, naš bivši
predsednik in cenjeni profesor, se bo
lahko z veseljem podpisoval tudi kot
“dedek”…Nov naziv, nova življenjska
izkušnja… Nedvomno nadvse lepa.

Nedvomno in povsem očitno je, zakaj sta ves čas potrpežljivo in
pozorno spremljala kongresno dogajanje oba Francija. Potočnikov
in Rokavčev. Druž-
bo jima je menda
zavidala celotna
prva in druga vrsta
ter dobršen del
tretje. Naša pod-
predsednica, (tak-
rat še bodoča) pa,
čisto po žensko
seveda, ni opazila
ničesar…Ali pa?!

Alja, Miha in Aleš Predstavljamo vam dokazno
slikovno gradivo o nenadnem porastu
zanimanja za politiko. Ali sta mladi
dami samo naključni opazovalki
kongresa, morda že članici ali še
vedno le simpatizerki stranke, žal ne
vemo… Uredništvo SLS Odmeva pa
ne dvomi, da bodo, predvsem člani
Nove generacije, hitro prišli zadevi
do dna…

Ste ga v množici opazili? Zagotovo! Tudi naš “dežurni fotograf”
ga je, zamišljenega in rahlo zaskrbljenega, ujel v svoj objektiv. Jaka
Sever se tokrat ni “sekiral” zaradi strankarskih zadev, pozornost je
posvečal nogometni tekmi. “Itak vedno zmagajo naši” se je na koncu
smejal…

Takole je glasovnico v skrinjico spustil Franc Kangler, ko se je
odločalo o predsedniku Programskega sveta stranke (kandidati so
bili predstavljeni v prejšnji številki). Tudi iz makro povečave
(poseben postopek odkrivanja vsebin glasovnic) ni razvidno, za koga
je glasoval. Lahko pa ugibamo!

Katja, Pavel in Maša
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Fotografije so iz arhiva ČŽP Ljudska čebela.




